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مالیات خودروهای لوکس تعیین شد 

اختلاف مجلسی ها 
در مالیات ستانی 

از خانه های لوکس

اسامی اولین خودروهای 
وارداتی سامانه فروش 

اعلام شد 

جزئیات طرح فروش 
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شرایط رونق 
بازار کار

ایجاد فرصت های شــغلی 
یکی از اقدامات مهم دولتها 
است. اقتصاد ظرفیت های 
زیادی برای اشتغالزایی دارد. 
اگر بتوان استفاده حداکثری از این فرصت ها داشته 
و بهره برداری درست از آنها کرد، رشد اقتصادی را 
خواهیم داشت. اشتغالزایی اقدام بزرگی است که در 
راستای تحقق آن باید تمامی سازمان ها و وزارت 
خانه ها مشارکت داشته باشــند. هرچند متولی 

ایجاد شغل وزارت...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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برنامه افزایش اشتغال 
سه دهک کم درآمد

راه اندازی ۲۳۰ شرکت 
دانش بنیان توسط 
متخصصان ایرانی

شاخص کل وارد کانال 1.8 میلیون واحدی شد

صعود  بی سابقه  بورس
صفحه2
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ایجا د شغل مولد و پایدار برای
کارجویان و مهارت آموختگان

تفاهم نامه  همکاری  سازمان آموزش  فنی  و  حرفه ای  با  »کسبینو«   منعقد   شد

اشتغال یکی از موارد مهم در اقتصاد هر کشور به شمار 
می رود. افزایش اشتغال و کاهش نرخ بیکاری به رونق 
و توسعه اقتصادی منجر خواهد شد. برنامه دولتها باید 
متمرکز بر ایجاد شغل پایدار و بهبود فضای کسب و 
کار باشد. اشــتغال اصلی ترین راه کسب معیشت و 
گذران زندگی است. بنابراین مهم است سیاست ها، 
برنامه ها و طراحی ها در مورد اشتغال کشور در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شود. اگر بخواهیم 
در میان دستگاه های مختلف، مسئولیت اشتغال را بر 
عهده یک وزارتخانه قرار دهیم آن وزارتخانه، تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســت چون ابزارها، امکانات، 
اختیارات و هماهنگی ها با این وزارتخانه است. در 
همین رابطه معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

گفته است در راستای تشویق...

معاونت علمی ریاست جمهوری از بازگشت بیش 
از 2500 نفر نخبگان و کارآفرینان ایرانی به کشور 
و احداث 230 شرکت دانش بنیان توسط این افراد 
خبر داد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، »برنامه همکاری با 
متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور« یکی 
از اقدامات جامع و منسجمی است که برای اتصال 
توانمندی  ها و تخصص  نیروهای کارآمد ایرانی خارج 
از کشور به اجرا درآمده است. پدیده مهاجرت یک 
موضوع چند وجهی است و می تواند برای کشورهای 

مهاجر فرست و مهاجرپذیر...

اجتماعی

رئیس پلیس راهور فراجا از بررســی پیشــنهاد 
پلیس برای افزایش مبلغ جرائم رانندگی از سوی 
دولت خبر داد و گفت: در صورت موافقت دولت 

این رقم ها در نوروز ۱۴02 اعمال خواهد شد.
به گزارش ایسنا، سردار سید کمال هادیانفر در 
جلسه کمیته هماهنگی طرح های ترافیکی ویژه 
نوروز که در شهرک آزمایش برگزار سد، با اشاره 
به ضرورت بازدارندگی جرائــم رانندگی گفت: 
یکی از مجازات های مربوط به تخلفات رانندگی 
در کشورهای توسعه یافته محرومیت از خدمات 
اجتماعی است و افرادی که تخلف رانندگی داشته 
باشند از حضور در برخی از مسئولیت ها نیز منع 
خواهند شــد چرا که قانونمــداری افراد هم در 

سنجش صلاحیت آنان لحاظ می شود.
وی با بیان اینکه باید قوانین راهنمایی و رانندگی 
اصلاح شود، گفت: وقتی از افزایش مبلغ جریمه 
صحبت می شــود منظــور پرداخــت جریمه 
نیست، منظور بازدارندگی جریمه است، جریمه 
یک میلیونی برای پرداخت نیســت بلکه برای 

پیشگیری از ارتکاب تخلف است. رئیس پلیس 
راهور فراجا افزود: در همین راستا هم ما پیشنهاد 
اصلاح قوانیــن راهنمایــی و رانندگی را مطرح 
کردیم که انجام شد و در دستور قرار گرفته است .

هادیانفر با اشاره به ارایه پیشنهاد افزایش مبلغ 
جرائم رانندگی به دولت در جلسه اخیر شورایعالی 
ایمنی و هماهنگی ترافیک کشــور که با حضور 
معاون اول رئیس جمهــوری و وزیران مربوطه 
برگزار شد، گفت: امیدواریم امروز این پیشنهاد 
بررسی و با آن موافقت شود و ما بتوانیم آن را در 

ایام نوروز ۱۴02 اجرا کنیم.
به گفته وی افزایش مبلغ جرائم رانندگی متناسب 
با نرخ تورم خواهد بود و این موضوع در قانون هم 
پیش بینی شــده اســت و هدف ما نیز نه درآمد 
بلکه بازدارندگی جرائم اســت. هادیانفر گفت: 
در برخی از کشــورها جریمه یــک تخلف برای 
خودرویی 3000 یورو اســت، یعنی آن فرد باید 
تمام درآمد ماهانه خود را برای پرداخت جریمه 

یک تخلف بدهد.

معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی وزارت میراث 
فرهنگی گفت: ایجاد بازارچه صنایع دستی در محل 
ورودی شهرها، از جمله سیاست های جدید وزارتخانه 
در زمینه تقویت صنایع دستی اســت. مریم جلالی 
دهکردی در حاشــیه گشــایش دبیرخانه شهر ملی 
نساجی در کاشــان در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: 
امیدواریم نوروز ۱۴02 شــاهد رونق بازارهای صنایع 
دستی در ورودی شهرها بوده و تشویق تقاضا و تولید 
را با هم داشــته باشــیم. وی در مورد اهمیت جهانی 
شدن شهرها در حوزه های صنایع دستی، گفت: این 
موضوع نــگاه سیاســت گذاران، برنامه ریزان، تنظیم 

گران و تصدی گران توسعه و پیشرفت را نسبت به آن 
چیزی که ثبت جهانی شــده را جلب می کند. معاون 
صنایع دستی و هنرهای سنتی وزارت میراث فرهنگی، 
افزود: ارزیاب های صنایع دستی شورای عالی یونسکو، 
پرونده های صنایع دستی رشت، عبابافی بوشهر، کپوی 
دزفول و نساجی سنتی کاشان را بررسی می کنند که 
امیدواریم حاصل این گزارش ها، انتخاب آنها به عنوان 
شهرهای جهانی شود. وی تصریح کرد: تمام این  شهرها 
باید نشان توسعه بگیرند و درباره آنها نگاهی توسعه محور 
داشته باشیم و صنایع دستی را به معیشت مردم متصل 

کرده و انعکاس پیشرفت و چشم انداز اقتصادی کنیم. 

افزایش قیمت کاغذ و مقوا در بازار ظهیرالاســلام در 
یک هفته اخیر قابل توجه بوده است،  تاجایی که قیمت 
تحریر ۷0 درصد افزایش قیمت را در عرض یک هفته 
تجربه کرده است،  در عین حال تاجران نیز قطره چکانی 
کالا می فروشند. قیمت ها در بازار کاغذ و مقوای تهران 
در روزهای اخیر با افزایش قابــل توجهی روبرو بوده 
است،  بر این اســاس قیمت ها روزانه بین 50 تا ۱00 

هزار تومان افزایش را تجربه می کنند.
بر این اســاس کاغذ چــاپ و تحریــر ۷0 در ۱00 با 
گرماژ۷0  گرم از بندی یک میلیون و ۱50 هزار تومان 
در هفته گذشته به بندی یک یمیلون و ۴50 تا 500 
هزار تومان رسیده است،  این برای نخستین بار است که 

کاغذ تحریر چنین قیمتی را تجربه میس کند.
هم چنین کاغذ تحریــر 60 در 990 با گرماژ ۷0 گرم 
از بندی 850 هزار تومان در هفته گذشــته به بندی 
یک میلیون و 350 هزار تومان رسیده است.به عبارت 

دیگر در عرض یک هفته این کاغــذ افزایش قیمت 
۷0 درصدی را تجربه کرده اســت. کاغذ گلاسه و آ۴ 
نیز دیگر کالاهای بازار کاغذ هستند که دچار افزایش 
قیمت کم ســابقه در هفته گذشــته بوده اند،  بر این 
اســاس کاغذ گلاســه از کیلویی 3۴ هزار تومان به 
کیلویی 5۴ هزار تومان افزایش یافته اســت،   مقوای 
ایندربورد نیــز از 39 هزار تومان بــه 52 هزار تومان 
افزایش قیمت داشــته است. هر بســته کاغذ A۴ از 
بسته ای ۱25 هزار تومان در هفته گذشته به بسته ای 
۱60 هزار تومان رسیده اســت. کارشناسان بر لاین 
باورند که گرانی کاغذ و مقوا در ظهیرالاســلام ناشی 
از جو روانی است و هیچ گونه توجیه منطقی برای آن 
وجود ندارد. قدبیگی، از کارشناسان بازار کاغذ در این 
زمینه به تسنیم می گوید:  پنج واردکننده اصلی کاغذ 
 چاپ و تحریر دست به دســت هم داده اند و قیمت ها 

را بالا برده اند. 

محمدمهدی اســماعیلی با بیان اینکه مناطق 
مختلف ایران عزیز از تنوع پوششی غنی برخوردار 
اســت، گفت: در این راســتا باید تنوع پوشش 
اقلیمی اقوام را به رســمیت بشناسیم و فضای 
لازم برای گســترش فرهنگ پوشــش اقوام را 

فراهم کنیم
 محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در نخستین جلسه شورای سیاستگذاری 
دوازدهمین دوره جشنواره مد و لباس فجر که با 
حضور اعضای شورای سیاستگذاری و سیدمجید 
امامی دبیر شــورای فرهنــگ عمومی  و رئیس 
کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور؛ در محل 
وزارتخانه برگزار شــد، گفت: طی یکسال و نیم 
اخیر رویکردهای خوبی در ارتقای کیفی مساله 
پوشــش داشــته ایم، اما در حوزه اقدامات باید 
بیش از گذشــته تلاش کرد و در این راستا باید 
مجموعه ای از دستگاه ها با همیاری یکدیگر اتفاق 

مهمی را در حوزه مد و لبــاس رقم بزنند.  وی با 
بیان اینکه انقلاب اســلامی داعیه تمدن سازی 
دارد، گفت: یکی از وجوه بارز تمدن سازی انقلاب 
اسلامی این حوزه است و تاریخ غنی ایران عزیز 
و تنوع پوششــی در مناطق کشور، کمک اصلی 
در  پیشبرد سیاست های حوزه مد و لباس است. 
ضرورت دارد تنوع پوشــش اقلیمــی اقوام را به 
رسمیت بشناسیم و فضای لازم برای گسترش 

فرهنگ پوشش اقدام را فراهم کنیم.
 اســماعیلی با اشــاره به برپایی نمایشگاه شهر 
خانواده خوب کــه چندی پیــش در مجموعه 
فرهنگی عبــاس آباد برگزار شــد، تصریح کرد: 
همانطور که در حوزه هنرهای تجســمی شاهد 
برپایی نمایشگاه ها در 3۱ استان کشور هستیم 
در حوزه مد و لباس نیز باید به ظرفیت های عظیم 
تنوع پوششــی اقوام با برگزاری نمایشگاه های 

استانی و شهرستانی توجه کرد.

امیــر آشــتیانی گفت: تــلاش می کنیــم تا با 
بهره گیری از صنعتی سازی ساختمان، 500 هزار 
واحد مسکونی را طی ۴ ســال تحویل نیروهای 
مسلح دهیم. امیر ســرتیپ محمدرضا آشتیانی 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح صبح امروز 
در جریان افتتاح و تحویــل دهی ۱3 هزار واحد 
مســکونی به کارکنان نیروهای مسلح در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح بحث صنعتی سازی مسکن را طی 
یک فرایند پنج ساله پیگیری کرده و بحمدالله ما 
امروز صاحب این فناوری هستیم و توانستیم یک 
آپارتمان ۱2 طبقه را در طول شش ماه بسازیم. 

وی افــزود: این ســاخت و ســازهای صنعتی 
به گونــه ای اســت که طــی ایــن فرآیند هم 
ســرعت کار افزایش یافته و هم اســتحکامی 
 که یک ســاختمان باید در برابر  زلزله داشــته 

باشد را دارا است. 
آشــتیانی تصریح کرد: وزارت دفاع این مسیر را 
آغاز کرده و تاکنــون قراردادهای متعددی را در 
این راستا با بخش های مختلف نیروهای مسلح 

به امضا رسانده  است. متولی قرارگاه مسکن در 
نیروهای مسلح، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح است و ما کار صنعتی سازی ساختمان را 
به صورت سازماندهی شده در این عرصه انجام 

داده ایم.
وی خاطرنشــان کرد: وزارت دفاع همچنین در 
راســتای تداوم این روند مطلوب مذاکراتی را با 
وزارت  راه و شهرسازی داشته است تا در پرتو آن 
بتواند صنعتی سازی حوزه مســکن را به عنوان 
یک ابرپروژه به دیگر اســتان ها انتقال دهد که 
ان شاءالله بتوانیم این تسهیلات را وارد استان ها 
کنیم و آن 500 هزار واحد مسکونی را در مدت 

زمان ۴ ساله به پایان برسانیم.
وزیر دفــاع ادامه داد: خوشــبختانه این صنعت 
امروز در کشور بومی سازی شده و سایر بخش ها 
می توانند از این صنعت بومی استفاده کنند. ما 
آمادگی انتقال دانش و تجهیزات صنعتی سازی 
ساختمان را به ســایر بخش های کشور داریم و 
امیدواریم این کار در وســعت قابل توجهی در 

سرتاسر کشور به نحو مطلوبی انجام گیرد.

فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی گفت: 
موشــکهای کروز چون در ســطح زمین حرکت 
می کنند مانند یک پرنده بال ثابت هستند و سرعت 
زیادی ندارند البته در نوع سوپرسونیک و مافوق صوت 
موشک های کروز توسعه پیدا می کنند. سردار حسین 
سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
اختتامیه جشنواره جهادگران گفت: تسخیر قلب ها و 
ذهن ها یک رؤیای راهبردی برای آمریکایی ها است.

وی افزود: آنها چون در میدان جنگ نظامی شکست 
خورده اند وارد این میدان شده اند. آنها تمام ذخایر 
راهبردی خود را علیه ما به کار بســته اند، اولین آن 
صدام و متحدانش بودند و بعد از آن راهبرد تکثیر 
ویروس تکفیر در سرزمین های اسلامی برای کنترل 
ما بود که با مجاهدتهای آن سردار بزرگ این توطئه 
هم خنثی شد، بعد از آن هم جنگ اقتصادی را آغاز 
کردند. فرمانده کل سپاه ادامه داد: ما در حال ساخت 
تاریخ هستیم و تاریخ یک واقعیت ساکن و ایستا در 
نقطه ای از زمان نیست بلکه یک جریان ممتد است. 
برخی از مقاطــع تاریخ به اندازه تمــام زمان ارزش 
حیاتی دارد و هرملتی اگر به موقع عمل نکند ممکن 

است نابود شود.
سردار ســلامی عنوان کرد: شــما در حال ساخت 
تاریخ فردای این کشــور هستید و نسل های بعدی 
ایستادگی و بصیرت شما را تحسین می کنند. وقتی 
شما تاریخ صدر اســلام را می خوانید انسان هایی را 
که حق را می دیدنــد و آن را نفی می کردند نفرین 
می کنید. ایستادگی در مســیر حق ساده نیست و 

این لحظات شب قدر انقلاب اســلامی است. ما در 
حال رقم زدن تاریخ هستیم و برای حاکمیت اسلام 
قدرت سازی می کنیم تا بتوان مسلمین را از دست 

طواغیت نجات داد.
فرمانده کل ســپاه تصریح کرد: روزی ما در کرخه 
می جنگیدیم اما امروز ما کنار مدیترانه و دریای سرخ 
هستیم و دشمن را تجزیه کردیم. انقلاب اسلامی 
دشمن را از پناهگاه راهبردی خارج کرده و مجبور به 
گسترش عملیاتی کرده است. امروز دشمن مجبور 
است مستقیم وارد میدان شود و ۷ هزار میلیارد دلار 
هزینه کند. تجزیه انرژی متراکم دشــمن از دیگر 
دستاوردهای انقلاب اسلامی بوده است و علاوه بر 
این دشمن ابتکار عمل را از دست داده است زیرا هرجا 

حضور دارد یک گروه مقابل او قرار دارد.
سردار ســلامی اظهار داشــت: جز با زبان قدرت 
نمی شود با مستکبران سخن گفت زیرا دشمن قدرت 
منطق را نمی پذیرد اما منطــق قدرت را می پذیرد. 
امروز می بینید تأثیر قدرت ما جهانی است. در قلب 
یک سرزمین جنگ و ناامنی ایجاد می شود و نتایج 
جنگ را به ما نســبت می دهند وقتی یک رسانه از 
جایی فراری می شود و یک مقام تهدید می شود سریعاً 
نام ما را می برند. وی گفت: امروز امن ترین کشتی در 
دریاها، کشتی است اســت که پرچم ایران روی آن 
برافراشته است و این یعنی قدرت. شما ببینید وزیر 
خارجه سابق آمریکا می گوید "از زمان شهادت سردار 
سلیمانی کابوس می بینم"، این نشانه تأثیر جهانی 

قدرت ماست.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران بر لزوم وجود تأییدیه ایمنی و آتش 
نشانی برای بیمه ساختمان ها توسط دستگاه های 
بیمه گر تاکید کرد. قدرت الله محمدی در یکصد 
و سی و یکمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
تهران در ارائه گزارشی درباره حادثه آتش سوزی 
ســاختمان ۱53 در روز گذشــته گفت: ساعت 
۱0:22 روز گذشته با تماس شهروندان حریق در 
این ساختمان به ســازمان آتش نشانی اعلام شد 
که در کمتر از ۴ دقیقه سه ایستگاه به محل حادثه 
رسیدند. در نخستین اقدام افراد داخل ساختمان 
تخلیه شدند و هنگامی که همکارانم به حریق حادثه 
رسیدند بیش از یک ساعت از آغاز حریق گذشته 
بود، در سه طبقه منفی این ساختمان که هر طبقه 
380 متر مربع مساحت داشت اقلام اشتعال زای 

زیادی در آنها دپو شده بود.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی با اشاره به پایش 33 
هزار ساختمان به لحاظ ایمنی در سطح شهر تهران 
توسط سازمان آتش نشانی گفت: این ساختمان 
یکی از ساختمان هایی بود که اخطار گرفته بود و 
پرونده جاری داشت و به دنبال مسائل حقوقی و 

قضایی آن بود.
به گفته محمدی، عملیات اطفــاء حریق در این 
ساختمان حدود ۱2 ســاعت به طول انجامید و 
این در شــرایطی بود که در ابتدای آغاز عملیات 
دستگاه های ما ۷00 درجه را نیز در آنجا ثبت کرده 
بودند و پس از کاهش دما نســبت به اطفاء حریق 
اقدام شد. همچنین تمهیدات لازم از جمله دستور 

تخلیه ساختمان های پیرامونی این ساختمان نیز 
صادر شد.

وی ادامه داد: دستگاه های لرزه نگاری بلافاصله در 
محل مستقر شدند که این ساختمان پایش شود 
و اقدامات لازم در خصوص آن صورت بگیرد. اگر 
یک ساعت اطفاء حریق این ساختمان بیشتر به 
طول می انجامید ساختمان فرو می ریخت. لذا این 
ساختمان دیگر قابل سکونت نیست و پس از خارج 
کردن اجناس باید نسبت به تخریب آن اقدام شود.

محمدی در تشریح شهادت یکی از آتش نشانان 
در جریان عملیات اطفاء حریق حادثه ساختمان 
۱53، گفت: معمولا استاندارد چاهک هایی که برای 
آسانسور زده می شود ۱.5 تا یک متر و 20 سانتیمتر 
است؛ اما مأمور سازمان آتش نشانی در چاهکی به 
ارتفاء شش متر با دمای بسیار بالا سقوط کرد. در 
بازدیدهای انجام شــده به دلیل بالا بودن حرارت 
چهار ســتون به صورت کامل دفرمه شده است. 
روند شهادت آتش نشانان ادامه دارد اما می توانیم 
از این حوادث جلوگیری کنیم. اتاق اصناف و وزارت 
صمت در این خصوص چه وظیفه ای دارند؟ نباید 
دستگاه های بیمه گر ساختمان هایی که تأییدیه 
ندارند را بیمه کنند. باید هزینه مالکینی که ایمنی را 

رعایت نمی کنند بالا ببریم.
وی ادامه داد: متاســفانه در شهر تهران در برخی 
زون ها مناطق ۱۱، ۱2 و ۱5 حدود یک سوم خانه ها 
به انبار تبدیل شده، بدون هیچ تمهیدات ایمنی این 
تغییر کاربری ها انجام می شود و این ساختمان ها 

بیمه هم می شوند.

۵۰۰ هزار واحد مسکونی 4 ساله تحویل نیروهای مسلح می شودپیشنهاد افزایش مبلغ جریمه های رانندگی تا نوروز ۱4۰2

قادر به رهگیری ماهواره ها هستیم
سازمان های بیمه گر ساختمان های فاقد تأییدیه را بیمه نکنند

سياسیفرهنگی 

بازارچه صنایع دستی در ورودی شهرها ایجاد می شود

کاغذ تحریر ۷۰ درصد گران شد

حمایت ارشاد از ایده های خلاقانه 



اقتصاد2
ایران

اسامی اولین خودروهای وارداتی 
سامانه فروش اعلام شد

سخنگوی وزارت صنعت از عرضه دو مدل چانگان در 
اولین نوبت فروش خودروهای وارداتی خبر داد. امید 
قالیباف گفت: عرضه دو مدل از چانگان در اولین عرضه 
 PLUS CS35 قطعی شد. وی افزود: عرضه چانگان مدل
وCS55 در اولین نوبت فــروش خودروهای وارداتی 
قطعی شد که بلافاصله پس از قرعه کشی جهت فروش 
عرضه می شود. سخنگوی وزارت صنعت گفت: اسامی 
سایر خودروهای وارداتی که تمامی مجوزها را دریافت 

کرده اند بلافاصله به اطلاع مردم خواهند رسید.

عبور شاخص کل از ۱ میلیون 
۸۰۰ هزار واحد 

شاخص کل بازار سرمایه با گذشت ۱5 دقیقه از آغاز 
معاملات رشــد ۶۶ هزار واحدی را از خود ثبت کرده 
است. شاخص کل بورس اوراق بهادار امروز با گذشت 
۱5 دقیقه از آغاز معاملات  رشد ۶۶ هزار واحدی را از 
خود ثبت کرده است و با قدرت از سطح ۱ میلیون ۸۰۰ 
هزار واحدی عبور کرده است تا سهامداران بعد از مدت 
ها کمی با روی خوش بازار مواجه شوند. بیشترین تاثیر 
مثبت بر روی شاخص را فولاد، فملی و فارس گذاشتند 
و همچنان اقبال سرمایه گذاران به سهام دلاری ادامه 
دارد. شاخص کل هم وزن نیز رشــد ۲.55 درصدی 
را ثبت کرده اســت و کلیت بازار تحت فشار تقاضای 
بالا قرار دارد. ارزش معاملات خرد نیز تا اینجای بازار 
عملکرد درخشــانی از خود ثبت کرده است. سرمایه 
گذاران تا اینجای بازار 33۰۰ میلیارد تومان معامله 
در بازار سهام کرده اند. جریان ورود پول به بازار سهام 
نیز پر قدرت ادامه دارد و تــا اینجای بازار  حقیقی ها 
3۸۰ میلیارد تومان پول به بازار سهام تزریق کرده اند. 
همچنین سرانه خرید حقیقی ها 3۷.۷ میلیون تومان 
و سرانه فروش آن ها ۲3.۱ میلیون تومان بوده است و 

دست برتر خریداران در کلیت بازار ملموس می باشد.

تقویت صندوق های سرمایه گذاری 
برای تولد فرزند شد

نمایندگان مجلس دولت را مکلف به اختصاص ماهانه  
دو درصد از یک دوازدهم هزینه های جاری شرکت های 
دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت 
جهت خرید واحدهای صندوق ســرمایه گذاری در 
بورس برای تولد فرزند کردند. نمایندگان در نشست 
علنی مجلس در جریان بررسی بخش درآمدی ماده 
واحده لایحه بودجه سال ۱4۰۲ کل کشور با پیشنهاد 
امیرحسین بانکی پور رئیس کمیسیون مشترک طرح 
جوانی جمعیت و حمایــت از خانواده مجلس مبنی 
بر الحاقی بندی به بند)ح( تبصــره )۲( ماده واحده 
این لایحه با ۱۰9 رأی موافــق، ۷۱ رأی مخالف و ۷ 
رأی ممتنع از مجموع ۲۰۷ نماینده حاضر در جلسه 
موافقت کردند. در بخش درآمدی بند الحاقی به ماده 
واحده بند )ح( تبصره )۲( تبصره مذکور نیز آمده است: 
دولت مکلف اســت ماهانه معادل )۲درصد( از یک 
دوازدهم هزینه های جاری شرکت های دولتی، بانک ها 
و موسسات انتفاعی وابسته به دولت مندرج در پیوست 
شماره )3( این قانون که سودده و فاقد زیان انباشته 
آخرین صورت مالی حسابرسی شده باشد، به استثناء 
هزینه های استهلاک و هزینه عملیاتی بانک و بیمه را 
از حساب های آنها برداشت و به ردیف ۱3۰4۲5 جدول 
شماره 5 این قانون واریز کنند. گفتنی است این مصوبه 
مربوط به خرید واحدهای صندوق سرمایه گذاری در 

بورس برای تولد فرزند می باشد.

وزیر اقتصاد:
 نرخ  ارز در سامانه نیما دقیق نبود

وزیر اقتصاد گفت: سامانه نیما شاخص دقیقی برای تعیین 
نرخ ارز نیست. به گزارش ایلنا، در حالی که وزیر اقتصاد 
تاکید دارد که نرخ دلار در بازار آزاد، کانال های تلگرامی 
و قمار واقعی نیســت و نرخی که براساس آن تجارت و 
صادرات و ودارات انجام می شود، واقعیت اقتصاد کشور 
اســت اما همین امروز انواع کالا با نرخ دلار بیش از 5۶ 
هزار تومانی در انواع بازار به فــروش می رود و در حالی 
که وزیر اقتصاد مدعی است واقعیت اقتصاد ایران نرخ 
دلار 4۲ هزار تومانی کشف شده در مرکز مبادله است 
اما واقعیتی که مردم با آن در بازار مواجه هستند خرید 
کالاهای مورد نیاز و اولیه با نرخ 5۶ هزار تومانی است. 
»محمد فرزین« رییس کل بانک مرکزی هم چند روز 
گذشته اذعان داشت که هر چند نرخ دلار در سامانه نیما 
۱۷ درصد افزایش یافته اما افزایش قیمت کالا در بازار 
بیشتر بوده و اثر کنترل قیمت ها در سامانه نیما در بازار 
کالا ندیدیم. »سید احسان خاندوزی« وزیر اقتصاد در 
این باره اظهار داشت: سامانه نیما شاخص دقیقی برای 
تعیین نرخ ارز نیست و در تالار اول و دوم مرکز مبادله ارز 
نرخ های دقیق تری پیش بینی شده است. وی در پاسخ به 
این سوال درباره واقعیت خرید انواع کالا در بازار با نرخ 
دلار آزاد اظهار داشت: این موضوع را از بازار پرسید و این 
موضوع به ستاد تنظیم بازار و وزارت صمت مرتبط است.   

اخبار

نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی یک درصد مالیات 
ســالیانه برای خودروهای 
لوکس در نظر گرفتند که 
شامل خودروهایی با قیمت 
بیش از 3میلیارد تومان می شود. نمایندگان مجلس 
در نشست علنی صبح روز یکشنبه هفتم اسفند ماه 
در روند بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 
۱4۰۲ کل کشور، با بند)خ( تبصره )۶( ماده واحده 

این لایحه موافقت کردند.
این در حالی است که واحدهای مسکونی لوکس از 
مالیات معاف شدند. نمایندگان مجلس با پیشنهاد 
معافیت مالیاتــی واحدهای مســکونی بالای ۲۰ 
میلیارد در سال آینده موافقت کردند. نمایندگان 
مجلس در جریان بررســی بخش درآمدی لایحه 
بودجه سال ۱4۰۲  در حین بررسی بند »ذ« تبصره 
۶ لایحه که به اخذ مالیات از واحدهای مســکونی 
و باغ ویلاهای بــالای ۲۰ میلیارد باز می گشــت 
با پیشــنهاد محمدمهدی مفتح مبنــی بر حذف 
واحدهای مســکونی موافقت کردنــد. با موافقت 
نمایندگان با این پیشنهاد، عملا واحدهای مسکونی 
بالای ۲۰ میلیارد از پرداخت مالیات در سال آینده 

معاف شدند.
در ادامه محمد باقر قالیبــاف تصریح کرد: با حذف 
واحدهای مسکونی از این بند عملا ابهاماتی ایجاد 
شده است چرا که اکنون ویلاهای غیرمجاز مالیات 
نمی دهند و مــا در اینجا با اخذ مالیــات برای باغ 
ویلاهای مجاز عملا آنها را جریمه می کنیم از سوی 
دیگر در این مصوبه ذکر شده که در شهرهای بالای 
یکصد هزار نفــر که اکثر باغ ویلاها در شــهرهای 
کوچک هســتند. این بند را به کمیســیون ارجاع 

می دهیم تا ابهامات آن مرتفع شود.
براساس جزء یک بند »ذ« تبصره ۶ که به کمیسیون 
ارجاع شد واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای مجاز 
با احتساب عرصه و اعیان و زمین های فاقد اعیانی 
دارای کاربــری مســکونی – اداری و تجــاری در 
محدوده شــهرهای بالای یکصد هزار نفر جمعیت 

که ارز روز آنها بیش از ۲۰۰ میلیارد ریال می باشد 
مازاد بر این مبلغ مشــمول مالیات به میزان دو در 

۱۰۰۰ می باشد.
در بخش درآمدی این بند آمده است:  انواع خودروی 
ســواری و وانت دواتاق )دوکابین( دارای شــماره 
انتظامی شخصی در اختیار مالکین اعم از اشخاص 
حقیقی و حقوقی که قیمت روز خودروی آنها بیش 
از ســی میلیارد )3۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال است 
نسبت به مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات سالانه 
خودرو به نــرخ یک درصد )۱ درصــد( می گردند. 
همچنین نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با 
بند )ث( تبصــره )۶( ماده واحــده لایحه بودجه 
به منظور ایجاد شفافیت و اصلاح سیاست گذاری در 

معافیت های مالیاتی موافقت کردند.
بخش درآمــدی ردیف های این بند به  این شــرح 
اســت: بر اســاس ردیف )۱( بند )ث( تبصره )۶( 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی موظف اســت در 
راســتای هدفمندســازی معافیت های مالیاتی و 
گمرکــی و شفاف ســازی حمایتهــای مالــی، 
سیاســت اعتبار مالیاتی و گمرکی بــا نرخ صفر را 
جایگزین معافیت های قانونــی مالیاتی مصرح در 

قانون مالیات های مســتقیم و قانون امور گمرکی 
نموده و فهرســت تمامی معافیت هــای مالیاتی و 
گمرکی و میزان معافیت آنها را مشــخص نماید، 
این فهرست باید شــامل حوزه فعالیت اشخاص، 
میزان درآمد مالیاتی و گمرکی محاسبه نشــده در 
اثر این معافیت ها و اســتناد قانونی این معافیت ها 
باشــد. همچنین در ردیف )۲( این بند آمده است: 
دستگاه های اجرائی موظفند معافیت ها و تخفیفات 
مالیاتی و گمرکی قانونی را   به صورت جمعی آ خرجی 
در حســابهای مربوط به خود ثبت کنند. عملکرد 
معافیت ها و تخفیفات گمرکی و مالیاتی   به عنوان 
مالیات بر واردات وصولی گمرک جمهوری اسلامی 

ایران محسوب می شود.
در ردیف )3( بند یادشده ذکر شده است:  معافیت 
مالیاتی درآمد سالانه مشــمول اشخاص موضوع 
بند »ل« ماده )۱39( قانون مالیات های مســتقیم 
حداکثر معادل 4 برابر ســقف مالیاتی ماده )۸4( 
قانون مذکور است و مازاد بر آن حسب مورد به نرخ 

قانون مالیات های مستقیم، مشمول مالیات است.
همچنیــن در ردیــف )4( بند )ث( آمده اســت: 
معافیت های مالیاتی تمام مؤسســات  آموزشی و 

کمک آموزشی از جمله مؤسسات کنکور دانشگاه ها 
اعم از کنکور سراســری و کنکورهای تحصیلات 
تکمیلی )کارشناسی ارشــد و دکتری( و انتشارات 
کمک آموزشــی، لغو می شــود. در ردیف )5( بند 
مذکور آمده است: تبلیغات کالاها و خدمات داخلی 
در روزنامه ها و نشریات، مشــمول حکم جزء )3( 
بند »ب« ماده )9( قانون مالیــات بر ارزش افزوده 
نمی باشــد. همچنین در ردیف )۶( بنــد )ث( نیز 
آمده اســت معافیت بند »ب« ماده )۱59( قانون 
برنامه پنجم توســعه صرفاً نســبت به واحدهای 
صنعتی و معدنی که پروانــه بهره برداری یا قرارداد 
استخراج آنها طی دوره اجرای قانون مذکور صادر 
شده باشــد، جاری اســت. نمایندگان با بندهای 
 )ش( و )ت( تبصره )۶( مــاده واحده لایحه بودجه 

موافقت کردند.
در بخش درآمدی بند )ش( آمده اســت: به منظور 
تسریع و تسهیل رسیدگی به پرونده های مالیاتی، 
اختیار سازمان امور مالیاتی در تبصره ماده )۱۰۰( 
قانون مالیات های مســتقیم  در خصوص معافیت 
مؤدیان از انجام بخشــی از تکالیف قانون مذکور از 
قبیل نگهداری اســناد و مدارک و ارائه اظهارنامه 
مالیاتی، بــه حداکثر »صد برابــر« میزان معافیت 
موضوع مــاده )۸4( قانون مالیات های مســتقیم 
افزایش می یابد. ایــن بند نیاز به رأی دوســومی 
مجلس داشت که با ۱9۰ رأی موافق، ۶ رأی مخالف 
و ۸ رأی ممتنع از مجموع ۲4۱ نماینده حاضر در 

جلسه تصویب شد.
در بخش درآمدی بند )ت( تبصره )۶( ماده واحده 
لایحه بودجه آمده است: در راستای سیاست های 
حمایت از تولید، نرخ مالیات موضوع ماده )۱۰5( 
قانون مالیات های مستقیم اشخاص حقوقی دارای 
پروانــه بهره برداری از وزارتخانه هــای ذی ربط در 
فعالیت های تولیدی در ســال ۱4۰۱ معادل هفت 
واحد درصد کاهش می یابد. این بخشودگی علاوه 
بر سایر معافیت ها و بخشــودگی ها و مشوق های 
قانونی اشخاص مذکور می باشد. این بند نیاز به رأی 
دوسومی مجلس داشت که با ۱۸3 رأی موافق، 3 
رأی مخالف و ۶ رأی ممتنع از مجموع ۲3۸ نماینده 

حاضر در جلسه تصویب شد.

مالیات خودروهای لوکس تعیین شد 

اختلاف در مالیات ستانی  از خانه های لوکس

کاهش شرط سنی برای دریافت 
ارز مسافرتی

براساس آخرین جزئیات اعلام شده از مصارف ارزی 
خدماتی ۶3 گانه اعلام شده از سوی مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران، تغییراتــی در نحوه و چگونگی 
دریافت ارز مسافری توسط مردم اعمال شده است 
که می توان به تعیین ارز برای سفرهای زمینی - 
ریلی و دریایی و کاهش شــرط سنی دریافت ارز 

مسافرتی اشاره کرد.
به گزارش ایسنا، در جدیدترین مجموعه مقررات 
ارزی ابلاغ شــده از ســوی بانک مرکزی، تعداد 
سرفصل های مصارف ارز خدماتی )غیربازرگانی( 
از 3۸ مــورد به ۶3 مــورد افزایش پیــدا کرده و 
تغییراتی در این سرفصل ها اعمال شده است. یکی 
از سرفصل های مصارف ارزی ۶3 گانه مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران ارز مسافرتی است که با تغییراتی 
از سوی بانک مرکزی نسبت به آخرین بروزرسانی 
قوانین و مقررات که در مرداد ماه امسال انجام شده 
بود، مواجه شده اســت. مهم ترین تغییر در این 
زمینه، تفکیک ارز مسافرتی هوایی و زمینی - ریلی 
و دریایی است که در بروزرسانی جدید که در دوم 

اسفندماه امسال انجام شد، اتفاق افتاده است.
چهل وچهارمین ســرفصل نیازهای ارز خدماتی 
مربوط به ارز مســافرتی هوایی است که براساس 
آن، مســافران هوایی یکبار در سال می توانند به 
میزان 5۰۰ یورو یا معادل آن نسبت به سایر ارزها، 
ارز دریافت کنند. همچنین مداری که مورد نیاز در 
زمان مراجعه به بانک و ارائه درخواست خرید ارز، 
گذرنامه معتبر، بلیت مسافرت هوایی اعم از یکسره 
یا دو سره )کاغذی یا الکترونیکی( و رسید پرداخت 
عوارض خروج از کشــور است. همچنین مدارک 
مذکور برای نظارت بازرســان در بانک نگهداری 

خواهد شد.
یکی دیگر از تغییراتی که در ارز مسافرتی اعمال 
شده کاهش سن قانونی برای دریافت ارز است که 
در مقررات ارزی گذشــته مسافران با سن قانونی 
کمتر از ۱۸ سال نمی توانستند این ارز را دریافت 
کنند، اما در قوانین جدید این ســن به پنج سال 
کاهش پیدا کرده است. این تغییرات در حالی اتفاق 
افتاده که در مقررات ارزی گذشته که از مرداد ماه 
امسال ابلاغ شده بود 5۰۰ یورو ارز مسافرتی برای 
کشــورهای با ویزا بود و همه ارزها براساس آنچه 
اعلام شده و برای مسافران هوایی در نظر گرفته 
شده بود. همچنین مسافران هوایی می توانستند 
برای کشورهایی که نیازی به ویزا ندارند 3۰۰ یورو 

یا معادل آن نسبت به سایر ارزها دریافت کنند.
اما در تغییــرات جدید صــورت گرفته که هفته 
گذشته انجام شد مسافران زمینی، ریلی و دریایی 
می توانند تا 3۰۰ یورو یا معادل آن نسبت به سایر 
ارزها به صورت اسکناس ارز دریافت کنند مدارک 
مورد نیاز برای مسافران با مسافران هوایی تفاوتی 
ندارد و هر دو نوع ارز مسافرتی از هوایی تا زمینی، 
ریلی و دریایی در صورت امکان قابلیت پرداخت به 

صورت کارت، حواله و غیره را نیز دارند.
یکی دیگر از تغییرات صورت گرفته در این زمینه 
این است که در مقررات ارزی ابلاغ شده در مردادماه 
بانک های ملی، ملت، سامان، تجارت و پارسیان به 
عنوان تامین کنندگان این نوع ارز معرفی شــده 
بودند اما در ابلاغیه جدید اسمی از بانک های عامل 
نیامده است. البته یکی دیگر از تغییراتی که بانک 
مرکزی و مرکز مبادله در این سرفصل ارز خدماتی 
به آن اشاره کرده بودند، دریافت ارز مسافرتی پس 
از گیت خروجی در فرودگاه های بین المللی مانند 
فرودگاه امام خمینی )ره( از طریق خودپردازهای 

تعبیه شده در آن سالن هاست.

افزایش ۳ برابری حجم مبادلات 
تجاری ایران و بلاروس

معاون صنایع ماشــین آلات و تجهیزات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت از افزایش 3 برابری حجم 
مبادلات تجاری ایران و بلاروس خبرداد. به گزارش 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت، ســیدمحمد 
موسوی، طی ســفر به بلاروس با وزیران صنایع و 
حمل و نقل و معاون وزیر ارتباطات کشور بلاروس 
ملاقات کرد تا مشــکلات اجرای تفاهم نامه ها و 
توافقات فی مابین را پیگیری کند. معاون صنایع 
ماشین آلات و تجهیزات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در جریان این ســفر، از افزایش 3 برابری 
حجم مبادلات تجاری ایــران و بلاروس خبر داد. 
موضوع نقشــه راه همکاری دو کشور که در سفر 
قریب الوقوع رئیس جمهور بلاروس به ایران نهایی و 
امضا خواهد شد، موضوع دیگری بود که در این سفر 
پیگیری شد. لازم به ذکر است مسئولیت کمیسیون 
مشترک اقتصادی ایران و بلاروس بر عهده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بوده و با پیگیری موثر این 
وزارتخانه، حجم مبادلات تجاری دو کشور نسبت 

به سال گذشته 3 برابر شده است.

اخبار
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معاون گمرک ایران اظهار داشت: باید توجه داشت 
که حجم و میزان ورودی کالاهای اساسی به کشور 
بالا اســت و چیزی حدود 4 میلیون تن کالاهای 
اساســی در لنگرگاه باقی مانده  و در صف ورود به 
اسکله و بنادر هستند. فرود عسگری درباره آخرین 
وضعیت ترخیص کالاهای اساســی از گمرکات 
کشور و انتشــار اخباری مبنی بر رسوب کالاهای 
اساسی در بنادر به دلیل مشکلات اسنادی و عرضه 
ارز اظهار داشت: براســاس مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی کالاهای اساســی بدون کد رهگیری 
بانک ترخیص می شــوند و این مصوبه شــورای 
عالی امنیت ملی تا آبان ســال ۱4۰۲ مهلت دارد 

و معتبر است.
وی افزود: طبق قانون مبارزه با قاچاق تمام کالاها 
برای ترخیص از گمرک باید کد رهگیری داشته 

باشــند اما از آنجایی که دریافت کــد رهگیری 
زمانبر و کالاهای اساســی سریع الفساد است، از 
شــورای عالی امنیت ملی مصوبــه ای گرفته ایم 
که بر مبنای آن برای افزایش ســرعت ترخیص 
کالاها، 9۰ کالاهای اساســی متعلــق به بخش 
غیر دولتی بــدون کد رهگیــری بانک ترخیص 
می شــوند و تنهــا ۱۰ درصــد از آن محمولــه 
در گمرک باقــی می ماند تا پــس از دریافت کد 
رهگیری ترخیص شــوند. همچنین ۱۰۰ درصد 
کالاهای اساسی متعلق به بخش دولتی بدون طی 
فرایند دریافت کد رهگیری ترخیص می شــوند 
 البته پــس از ترخیص کــد رهگیــری دریافت 

خواهد شد.
معاون گمرک ایران با بیان اینکه هیچ مشــکلی 
در تامیــن ارز کالاهای اساســی وجــود ندارد، 

گفــت: بایــد توجه داشــت که حجــم و میزان 
ورودی کالاهای اساســی به کشــور بالا است و 
چیزی حــدود 4 میلیون تن کالاهای اساســی 
 در لنگرگاه باقی مانده  و در صف ورود به اســکله 

و بنادر هستند.
عســگری با تاکید بر اینکه با چیزی تحت عنوان 
رسوب کالای اساســی در انبارها مواجه نیستیم، 
ادامه داد: هــر چند کالاهای اساســی در انبارها 
موجود هســتند اما این موجودی روتین اســت 
و چیزی حــدود ۸۰۰ تا ۲هزار و ۲۰۰ دســتگاه 
کامیون در بندر امام در روز ترخیص و تخلیه کالا 
به طور مستمر انجام می شود و فرایند ترخیص و 
تخلیه کالاهای اساسی در بنادر و گمرکات کشور 
رویه جاری را دارند و با تاخیر در ترخیص مواجه 

نیستیم.

وی درباره آخرین وضعیت خودروهای وارداتی و 
گفته ها درباره حذف شــرط عرضه آنها در بورس 
اظهار داشــت: طبق آخرین مصوبه دولت درباره 
خودروهای وارداتی، یک بند از این مصوبه شرط 
عرضه این خودروها در بورس است و این موضوع 
به قوت خود باقی اســت و موضــوع جدیدی به 
گمرک اعلام نشــده و بنابراین براســاس مصوبه 
ســاماندهی قانون واردات خودرو عمل می کنیم 
و این بند و شــرط لغو و حذف نشــده  اســت و 
همچنان پس از اینکه خودروها ترخیص شــدند 
این خودروهای وارداتی در بورس کشــف قیمت 
و عرضه خواهند شــد. تفاوت قیمت فروش باید 
از طریق بورس یه حســاب گمرک واریز شــود 
 و در آن زمــان پروانــه قطعی ترخیــص صادر 

خواهد شد.  

مدیر پروژه مرکز مبادلات ارز و طلا با اشاره به سفته بازی در بازار دلار گفت: 
یکسری با نگاه سفته بازانه به بازار ورود پیدا می کنند که توصیه می کنم واقعاً 
به نوسانات نرخ بازار ارز توجه کنند. امیر هامونی مدیر پروژه مرکز مبادلات 
ارز و طلای ایران در برنامه گفتگوی ویژه خبری درباره اقدامات انجام شــده 
برای آرامش بخشی به بازار ارز و طلا گفت: سرمایه گذاران و متقاضیانی ارز که 
تقاضای آنها رسمی و مولد نیست، احتیاط زیادی کنند و نوسانات این روزها 
را در نظر گیرند، زیرا احتمال نوسانات کاهشی و منفی شدن بازار بسیار زیاد 
است. وی با اشاره به هدف راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا، توضیح داد: مرکز 
مبادله بازار ارز و طلا ایران یک نهادسازی بسیار بزرگ در حوزه بازار پول و ارز 
کشور است. کارشناسان و نخبگان اقتصادی می دانند که جداسازی نهاد ناظر از 
نهاد مجری و تصدی گری که تحت عنوان تجزیه و تفکیک نظارت از اجرا که در 
قانون اصل 44 هم به آن اشاره شده است یکی از اهداف بسیار مهم بانک مرکزی 
بوده و می تواند منشأ تحول باشد. بانک مرکزی پیش از این هم در نظارت و هم 
در عملیات و اجرا فعال بوده است. با راه اندازی مرکز مبادله نهاد ناظر، تنظیم گر 

و به نوعی رگولاتور بازار پول و ارز و طلا از نهاد مجری جدا می شود.
مدیر پروژه مرکز مبادلات ارز و طلای ایران در ادامه اضافه کرد: آقای دکتر 
فرزین تقریباً از یک ماه گذشته قول راه اندازی این مرکز را داده بودند، در یک 
طرح بسیار فشــرده در طی ۲۷ روز این مرکز راه اندازی شد و در حال حاضر 
شاهد راه اندازی تالار حواله ارز و تالار ارز خدماتی در بازار مرکز مبادله هستیم 
و در حالی که پیش از این تنها اسکناس در این بازار معامله می شد، پس از این 
علاوه بر اسکناس، حواله، طلا، شمش، مسکوکات طلا، ابزارها و نهادهای پولی 

و مالی مبتنی بر این ها می تواند در بازار رونمایی شود.
هامونی درباره تأثیر این مرکز بر بازار گفت: تأثیر دوگانه ای خواهد داشــت. 
جداسازی نرخ ۲۸ هزار و 5۰۰ که قبلاً برای کالاهای اساسی )دارو و تجهیزات 
پزشکی( اعلام شــده از نرخ هایی که می تواند بر اساس عرضه و تقاضا برای 
کالاهای غیر اساسی کشف شود، یک تأثیر آن بوده است. این کار روند را شفاف 
می کند و عرضه ها را سنگین تر کرده است. در این مدت شاهد حجم معاملات 
بسیار خوبی در بازار بوده ایم، و بر عرضه ارز پتروشیمی، فولاد و معادن، مس 

تأثیر مستقیم گذاشته است.
وی افزود: تأثیر غیرمستقیم آن بر بازارهای موازی از جمله بازار سرمایه است. 

در همین مدت کوتاه با توجه به اینکه پیش از این ارز پتروشیمی ها در سامانه 
نیما معامله می شد و اکنون به بازار دوم آمده است، این مسئله توانسته بازار 
سرمایه را هم رونق دهد، در همین مدت هم شاهد افزایش رشد بازار سرمایه 
هستیم که امید می رود یک رشد پایدار و متعادلی باشد که به بازار سرمایه مولد 
و اشتغالزایی کمک کند که سرمایه ها را از بازارهای غیر مولد مانند ارز، طلا، 
مسکن به سمت بازار سرمایه آورد و بازار مالی رونق گیرد و فشار از بخش واقعی 

اقتصاد برداشته شود و بازار مالی را هم به رونق برساند.
این مقام مسئول در ادامه تاکید کرد: تالار ارز خدماتی با هدف پاسخ به نیازهای 
ارزی واقعی که پاسخ داده نشده، راه اندازی شده است. یکسری نیازهای واقعی 
بوده که معمولاً به دلیل شــرایط و فرایند طولانی که در بازار بوده ارز را دیر 
تحویل می گرفتند یا سرفصل خاص برای موارد مورد نظر آنان دیده نشده بود. 
این گروه طبیعتاً به کف بازار غیر رسمی مراجعه می کردند و از دلال و سفته باز 
ارز می خریدند. یکی از اهداف این اســت که تالار ارز خدماتی نیاز واقعی را 
پاسخ دهد، به همین منظور در کمیســیون ارز و هیأت عامل بانک مرکزی 
سرفصل هایی که نیاز واقعی دارند اعم از ارز مسافری، دانشجویی، بیماران، 
فدراســیون های ورزشــی، فرصت های مطالعاتی، عضویت در مجامع بین 
المللی برای مؤسسات و شرکت ها همگی احصا شده و ۶3 سرفصل وجود دارد.
هامونی ادامه داد: عرضه ارز مسافری در چند روز گذشته انجام شده و مسافران 
هوایی می توانند به شعب بانک ملی مراجعه کرده، ریال خود را پرداخت کرده 
و ثبت نام اولیه را انجام دهند و ارز را پشت گیت فرودگاه بین المللی دریافت 
کنند. تقریباً 5۰۰ نفر از روزی که این کار راه افتاده است، مسافرینی هستند که 
از این طریق ارز خود را دریافت کردند. همینطور دانشجویانی که روز سه شنبه 
یا چهارشنبه ثبت نام کرده بودند، امروز به ارز خود رسیدند. یکی از برنامه هایی 
که به جد پیگیر هستیم، همین موضوع است و سرفصل هایی که اشاره کردم، 
بسته نشده و به فراخور موضوع استفاده می شود. مدیر پروژه مرکز مبادلات 
ارز و طلای ایران درباره عملیاتی شدن سرفصل ها ابراز کرد: تمام سرفصل ها 
عملیاتی شده است و لیست سرفصل ها و اینکه به چه نیازی پاسخ داده خواهد 
شد، مشخص است. برخی سرفصل ها ســقف دارد و برخی ندارد. جدول ارز 
خدماتی مرکز مبادله در فضای مجازی موجود است و با جستجو متقاضیان 

می توانند نسبت به آن اطلاعات لازم را به دست آورند.

وی در خصوص اضافه شدن بر سرفصل ها افزود: امروز بحثی درباره حمل و 
نقل و هزینه های آن وجود داشت که بنا شد این مسئله در سرفصل ها به بانک 
مرکزی پیشنهاد داده شود و انشاالله در کمیسیون مصوب کنیم. در این حوزه 
کاملًا منعطف هستیم تا نیاز واقعی را پاســخ دهیم، زیرا منابع به حد کافی 
موجود است، فقط نیازها باید به درستی احصا شود. تا این چهار روز در تالار 
ارز خدماتی 4 میلیون دلار تقاضا ثبت شده و متقاضی ارز خود را دریافت کرده 
است، اما در حوزه حواله بیش از ۱.5 میلیارد دلار در همین چهار روز عرضه و 
9۸۰ میلیون دلار معامله انجام شده است. در تالار حواله بالای 5۰۰ میلیون 
دلار عرضه داشتیم که 4۰۰ میلیون دلار هم در همین چند روز معاملات ثبت 
و انجام شده است. نرخ هم در این چهار روز از 3۶ هزار و ۱۰۰ تا 3۶ هزار 3۰۰ 
تومان نوسان داشته، نرخ ارز خدماتی هم با حاشیه ای ای که از نرخ بازار حواله 
کشف می شود، نرخ اسکناس که در تالار ارز خدماتی برای مسافر، دانشجویان، 
اساتید وسرفصل های مهم حدود 4۱ هزار و ۷۰۰ تومان است که این ارز داده 
می شود و بنای بانک مرکزی بر این است که تمام سرفصل ها و نیازها را با همین 
نرخ پوشش دهیم. هامونی در رابطه کاهش قیمت ارز در آینده چنین توضیح 
داد: نیازهای واقعی پاسخ داده می شود، بنابراین طبیعی است که یکسری با 
نگاه سفته بازانه ورود پیدا کنند که توصیه می کنم واقعاً به نوسانات نرخ بازار 
ارز توجه کنند. فعلاً بنا نیست تقاضاهای سفته بازی را پاسخ دهیم، اعتقادی 
هم به آن نداریم، زیرا معتقدیم که در بازار واقعی و مالی که اشتغال زا باشد، 
سرمایه گذاری انجام شود. واقعاً یکی از راهبردهای اساسی بانک مرکزی است 
که هدفمند این کار را انجام دهد و در حوزه تالار حواله هم به همین شکل است، 
فرایندها نیاز به ارتقا دارد، باید تسهیل شود تا بتواند ارز مورد نیاز وارد کننده را از 
طریق ارز حاصل از صادرات که صادرکننده عرضه می کند، تأمین و تخصیص 
داده شود و به چرخه اقتصادی برگردد. مدیر پروژه مرکز مبادلات ارز و طلای 
ایران درباره ارزی که در قاچاق صرف می شود، بیان کرد: بحث بازار غیر رسمی، 
عوامل و اجزا مختلفی دارد. در حال حاضر برنامه همان تقاضاهای واقعی پاسخ 
داده نشده است، ولی تقاضای سرمایه گذاری و احتیاطی هم در بازار وجود دارد، 
منتها برای آن ها می توان ابزار خاص سرمایه گذاری را از طریق صندوق های 
ارزی، صکوک ارزی و ابزارهای مصون از تورم ارائه کرد، چراکه لزوماً این گروه 

اسکناس ارز را لازم ندارند و بعضاً شاید آن را برای پس انداز بگیرند.

وجود ۴ میلیون تن کالای اساسی در لنگرگاه

کالای اساسی رسوبی نداریم

۳۰۰ هزار ربع سکه در مرکز مبادله عرضه می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری ورارت جهاد 
گفت: در ۱۰ ماهه امسال ۶۵۰ هزارتن میوه صادر 
شد که نســبت به ســال قبل ۱۰۰ هزارتن رشد 
داشته اســت. زهرا جلیلی مقدم، مدیرکل دفتر 
امور میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری وزارت 
جهاد کشاورزی درباره وضعیت تولید میوه های 
گرمسیری و نیمه گرمسیری گفت: امسال میزان 
تولید میوه های گرمســیری حدود ۸.۸ میلیون 
تن بود که این میزان تولید میوه از ســطحی بالغ 
بر ۷۳۰ هزار هکتار برداشت شده است. او افزود: 
در ۱۰ ماهه امسال حدود ۶۵۰ هزار تن صادرات 

میوه های نیمه گرمســیری داشــتیم که حدود 
۱۰۰ هزار تن نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

افزایش میزان صادرات را شاهد بودیم.
جلیلی مقدم درباره تولید مرکبات گفت: امسال 
برآورد تولید پرتقال در کشــور ۳ میلیون و ۴۵۰ 
هزار تن بود که نسبت به سال گذشته حدود ۵۰ 
هزار تن افزایش میزان تولید را داشتیم و وضعیت 
خوبی را به لحاظ تولید پرتقال در کشور داریم. او 
به وضعیت مطلوب تولید خرما در کشور اشاره  کرد 
و گفت: امسال حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن 
برآورد تولید خرما بود، در تولید کلیه ارقام خرما 

وضعیت مطلوبی داریم و نسبت به سال گذشته 
افزایش تولید را نیز شاهد بوده ایم.مدیرکل دفتر 
امور میوه های گرمســیری و نیمه گرمســیری 
گفت: با توجه به این کــه ایران یکی از بزرگترین 
تولید کننده های میوه در دنیا به شمار می رود و 
ما در حدود ۳۰ محصــول رتبه یک تا دهم تولید 
را به خود اختصاص داده ایــم؛ برگزاری این گونه 
نمایشگاه ها پتانسیل کشورمان را به سایر کشورها 
معرفی می کند و بستری است تا سایر کشورها با 
محصولات تازه خوری و فرآورده های کشورمان در 

حوزه تولیدات کشاورزی آشنا شوند.

مدیرکل صنایع خودروی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: امســال برای نخستین بار تولید 
ســالیانه خودرو  پس از چهار ســال از مرز یک 
میلیون دســتگاه گذشــت و تا امروز حدود یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار دســتگاه خودرو در کشــور 
تولید شــد. »عبدالله توکلــی لاهیجانی« افزود: 
از ســال ۹۶ و آغاز تحریم ها، آنچــه در صنعت 
خودروسازی ملاحظه شد افت قابل توجه تولید 
اتومبیل یا تولید خودروهــای ناقص و غیرقابل 
عرضه به بازار بود. وی گفت: تا ســال گذشته در 
عمل تولید ما هیچگاه در بهترین حالت از حدود 
۸۰۰ هزار خــودروی کامل فراتــر نرفته بود، اما 
امسال برای نخستین بار تولید سالیانه خودرو بعد 
از چهار سال از مرز یک میلیون دستگاه گذشت 
و تا امروز حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه 

خودرو در کشور تولید شد.
این مقام مســوول وزارت صمت بــا بیان اینکه 

جریان های تولید و تامین در کشور احیاء و ترمیم 
شده است، خاطرنشان کرد: اکنون محدودیت یا 
مساله ای در عرضه خودروها توسط خودروسازان 
داخلی وجود ندارد و در هفته های پایانی ســال 
شاهد عرضه انبوه خودروهای داخلی خواهیم بود.

وی بیان داشت: در این روش عرضه که براساس 
الگوی فهرست اولویت بندی شده شکل می گیرد 
و در بسیاری از کشــورهای جهان مرسوم است، 
خودروساز بر اســاس جریان پایدار تولیدی که 
شــکل گرفته زمان تحویل خودرو را به مشتری 
اعلام می کند تا در صورت تمایل مشتری نسبت 

به قطعی کردن ثبت نام اقدام کند.
توکلی لاهیجانی ادامه داد: نکته مهم اینجاست که 
با عرضه انبوه خودروهای داخلی به بازار همزمان با 
اجرایی شدن واردات خودرو، پیش بینی می شود 
که در ســال آینده بازار خودروی کشور رقابتی 
شود و خودروسازان و واردکنندگان برای فروش 

خودروهای خود به روش هــای متنوع فروش از 
جمله فروش لیزینگی روی بیاورند.

وی تصریح کرد: هدف گذاری تولید برای ســال 
آینده یک میلیون و ۸۰۰ هزار دستگاه است که 
با اتکا به توان شــرکت های دانش بنیان داخلی و 
زنجیره تامین توانند داخلی کاملا دست یافتنی 
اســت. مدیرکل صنایع خودروی وزارت صمت 
گفت: البته هدف گذاری چالشــی تری را به خود 
خودروسازان اعلام کرده ایم که امیدواریم به آن 

نیز دست پیدا کنیم.
خودروسازان کشــور از ابتدای امســال تا پایان 
بهمن ماه توانستند پس از موفقیت های پی در پی، 
بیش از یک میلیون و ۱۲۶هزار دســتگاه خودرو 
تولید کنند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
رشد ۲۵ درصدی نشــان می دهد. رکورد تولید 
ماهانه خودرو در پنج سال اخیر نیز با تولید ۱۳۱ 
هزار خودرو در بهمن ماه سال جاری شکسته شد.

طبق آخرین آمارهای بازار مســکن رشد قیمت 
مســکن در مناطق جنوبی و مرکزی شهر تهران 
نســبت به مناطق بالاشهر بیشــتر بوده است. 
میانگین ارزش خانه های منطقــه یک از متری 
۱۰۰ در دی ماه به ۱۵۰ میلیون در اســفند ارتقا 
پیدا کرده اســت. افزایــش ۱۵ درصدی قیمت 
مسکن در گران ترین منطقه تهران درحالی اتفاق 
افتاده که این عدد کمترین میزان رشد نسبت به 
تمام مناطق پایتخت اســت و در سه منطقه ۱۶، 
۱۸ و ۲۰ شاهد جهش ۴۰ تا ۴۳ درصدی ارزش 

خانه ها بودیم. 
بررسی ها نشــان می دهد رشد قیمت مسکن در 
مناطق غربی تهران نســبت به شــرق پایتخت 

بیشتر بوده است. قیمت مسکن خانه های منطقه 
یک از متری ۱۰۰ در دی ماه به ۱۵۰ میلیون در 
اسفند ارتقا پیدا کرده اســت. با این اوصاف رشد 
قیمت مســکن در منطقه یک تهــران به عنوان 
گران ترین نقطه بازار مســکن حدود ۱۵ درصد 

برآورد می شود.
قیمت مســکن در مناطق جنوبی تهران بین ۲۲ 
تا ۴۳ درصد رشــد داشته اســت. در منطقه ۱۶ 
متوسط قیمت مسکن از متری ۲۰ میلیون به ۴۰ 
میلیون افزایش پیــدا کرد تا جهش ۴۳ درصدی 
ارزش خانه ها در این نقطه نسبت به تمام مناطق 
تهران بیشتر باشد. در منطقه ۲۰ میانگین ارزش 
آپارتمان های مسکونی به متری ۵۰ میلیون رسید. 

میزان رشد قیمت مسکن در مناطق جنوبی ۴۳ 
افزایش درصد برآورد شده است.

قیمت مسکن در شرق تهران بین ۲۰ تا ۲۴ درصد 
ارتقا پیدا کرده است. در منطقه پیروزی ما شاهد 
رشد ۲۴ درصدی را شاهد بوده ایم. ارزش هر متر 
آپارتمان در منطقه شــرق از ۴۰ میلیون به ۸۴ 
میلیون تومان رسید. به صورت میانگین در منطقه 
شرق قیمت مسکن بین ۲۰ تا ۲۴ درصد افزایش 
داشته است. قیمت مسکن در مناطق غربی تهران 
بین ۲۸ تا ۳۷ درصد رشــد داشــته است. خرید 
هر مترمربع آپارتمان مسکونی در منطقه غربی 
۱۰۴ میلیون است در قیاس با مهر ماه ۳۰ درصد 

افزایش داشته است.

برنامه ریزی تولید ۱.۸ میلیون خودرو

تیراژ تولید خودرو پس از چهار سال میلیونی شد

رشد عجیب قیمت مسکن در جنوب شهر تهران

صادرات میوه های گرمسیری ۱۰۰ هزارتن افزایش یافت
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شرایط رونق بازار کار
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

ایجاد فرصت های شغلی یکی از اقدامات مهم 
دولتها است. اقتصاد ظرفیت های زیادی برای 
اشتغالزایی دارد. اگر بتوان استفاده حداکثری از 
این فرصت ها داشته و بهره برداری درست از آنها 
کرد، رشد اقتصادی را خواهیم داشت. اشتغالزایی 
اقدام بزرگی است که در راستای تحقق آن باید 
تمامی ســازمان ها و وزارت خانه ها مشارکت 
داشته باشند. هرچند متولی ایجاد شغل وزارت 
کار اســت اما حمایت و ورود دیگر وزارتخانه 
ها و دســتگاهها در این رابطه می تواند فرصت 
های شغلی بیشتری در اختیار جویندگان کار 

قرار دهد. 
از ســوی دیگر دولت به جای طرح های پیچیده 
باید شهرک های صنعتی، تعاونی ها و بنگاه هایی را 
که قبلا فعالیت رسمی داشته و به دلایلی متوقف 
شده اند شناسایی و درصورت اطمینان از بازدهی، 
مجدد احیا کند. همچنین برای دوام و بقای آنها 

حمایت های مالی، فنی و کارشناسی بدهد.
در حال حاضــر اقتصاد یک اقتصــاد دولتی 
و خدماتی اســت که مانع جــدی و بزرگی در 
مسیر افزایش ظرفیتهای اشــتغال کشور به 
شمار می رود. اقتصاد کشور حتما باید از بخش 
خصوصی واقعی با مشــارکت مردم در حوزه 

اقتصاد بهره مند شود.
بدون توســعه بخش خصوص در ایران امکان 
ظرفیت سازی اشتغال ممکن نیست. در حال 
حاضر ظرفیت های اســتخدام در دایره دولت 
محدود است و امکان این که ما بتوانیم بیش از 
یک میلیون شغل در سال برای کارجویان ایجاد 
کنیم وجود ندارد لذا برای این که جمعیت بزرگ 
بیکاران را به کار برگردانیم راهی جز مشارکت 
مردم در حوزه اقتصاد و تشکیل بخش خصوصی 

واقعی نداریم.
به همین منظور در گام نخست دولت باید اقتصاد 
و تصدی های خود را واگذار کند. بدون تلاش 
برای مقررات زدایی، چابک ســازی و شــفاف 
سازی قوانین گسترده و پیچیده بازار کار، امکان 
بهبود فضای کسب و کار در کشور غیرممکن 
است. حذف بروکراسی های اداری و پیچیده از 
مسیر پیش روی کارآفرینان، تولیدکنندگان 

و  کارفرمایان نیز باید در دستور کار قرار بگیرد.

دبیرکل اتاق اصناف ایــران گفت: طرح فروش 
فوق العاده برای سهولت خرید برای همه مصرف 
کنندگان در همه استان ها برگزار خواهد شد و 
نظارت ویژه بر حراج کالای پایان ســال صورت 
خواهد گرفــت. به گزارش اتــاق اصناف ایران، 
مجید شجاع اظهار کرد: هر ســاله در روزهای 
پایانی سال طبق سنوات قبل طرح های بازرسی و 
نظارت برای تنظیم بازار پایان سال اجرا می شود 
و امســال نیز حدود یک هزار و ۵۰۰ بازرس در 
سراسر کشور به صورت دو شیفت فعال هستند 
و فعالیت بازرسین و طرح های نظارتی از ابتدای 

اسفندماه شروع شده است.
دبیــرکل اتاق اصنــاف ایران تصریــح کرد: در 
بحث تأمین کالاهای بازار پایان ســال مشکل و 
کمبودی وجود ندارد و طرح فروش فوق العاده 

بر اساس ظرفیت قانونی در سراسر کشور برگزار 
خواهد شد و تجربه برگزاری فروش فوق العاده 
سال های قبل نشــان داده که اجرای این طرح 
به مراتــب موفق تر از برگزاری نمایشــگاه های 

بهاره است.
شــجاع افزود: با توجه به نوســانات نــرخ ارز و 
تحریم ها و افزایش قیمتهــا، بازار با رکود همراه 
است و امیدوار هستیم اجرای طرح های فروش 
فوق العاده کمک مؤثری هم به مصرف کنندگان 
برای خرید با قیمت مناســب داشته باشد و هم 
رونقی برای فروش بازار و کسبه ایجاد کند. وی 
گفت: علاقمندان به شرکت در طرح فروش فوق 
العــاده می توانند به اتحادیــه مربوطه مراجعه 
کنند و بر اســاس ظرفیت های موجود در این 

طرح شرکت کنند.

رئیس اتحادیه بنکــداران مــواد غذایي تهران 
گفت: متاســفانه شــاهد افت فراوان فروش در 
بازار هســتیم؛ زیرا تورمي که امسال شاهد آن 
بودیم، سبب شــده ســفره مردم واقعا کوچک 
شود و قدرت خرید نیز بسیار پایین آمده است. 
و در چنیــن وضعیتي عمده فروشــان هم ضرر 
مي دهند. رضا کنگري، رئیس اتحادیه بنکداران 
مواد غذایي تهران تصریح کــرد: تا پیش از این 
خرید در بــازار بنکداران به صــورت عمده بود؛ 
 اما اینجا هم شــاهد خرید با حجم هاي بســیار 

کم هستیم.
وي دربــاره وضعیت نرخ ها در ایــن بازار تاکید 
کرد: افزایش نرخ ها تحت تاثیر نوســان قیمت 
 ارز حجم خرید مــردم را به شــدت تغییر داده 

است. 
کنگري با بیان اینکه عمده فروشــان با کاهش 
شدید فروش مواجه شده اند، افزود: تعریف خرید 
عمده براي مردم دســتخوش تغییر شده است؛ 
چرا که اغلب مردم حقــوق ثابت مي گیرند و در 
دوره نوسان قیمت ها مجبور مي شوند خرید خود 

را کاهش دهند.
رئیس اتحادیه بنکــداران مــواد غذایي تهران 

تاکید کرد: متاسفانه شــاهد افت فراوان فروش 
در بازار هستیم زیرا تورمي که امسال شاهد آن 
بودیم، سبب شده تا ســفره مردم واقعا کوچک 
شــود و قدرت خرید نیز بســیار پاییــن آمده 
اســت؛ تا پیش از این خرید در بازار بنکداران به 
صورت عمده بود؛ اما اینجا هم شــاهد خرید با 
حجمه اي بســیار کم هســتیم. وي اظهار کرد: 
اکثریت اقشــار جامعه جزء حقوق بگیران ثابت 
 هســتند و در مقابل، تورم ســبب کاهش توان 

خرید شده است.
کنگري در پاسخ به این پرسش که آیا رکود عمیق 
این بازار سبب درخواست ابطال پروانه کسب و 
به اصطلاح جمع کردن واحدهاي صنفي شــده 
است؛ گفت: خوشبختانه تاکنون چنین موردي 
رخ نداده؛ اما همکاران ما وضعیت خوبي ندارند 
و دچار رنج فراوان ناشــي از رکود عمیق و تورم 

بالا شده اند. 
همچنیــن بحــث هــاي مالیاتــي و مالیات 
بــر ارزش افــزوده و تراکنــش هــاي بانکــي 
ســبب نارضایتــي فــراوان شــده و امیــد 
 اســت مذاکــرات مــا بــا مســئولان بــه 

نتیجه برسد.

اشتغال یکی از موارد مهم در 
اقتصاد هر کشور به شمار می 
رود. افزایش اشتغال و کاهش 
نرخ بیکاری به رونق و توسعه 
اقتصادی منجر خواهد شد. 
برنامه دولتها باید متمرکز بر ایجاد شغل پایدار و بهبود 
فضای کسب و کار باشد. اشتغال اصلی ترین راه کسب 
معیشــت و گذران زندگی اســت. بنابراین مهم است 
سیاست ها، برنامه ها و طراحی ها در مورد اشتغال کشور 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شــود. اگر 
بخواهیم در میان دستگاه های مختلف، مسئولیت اشتغال 
را بر عهده یک وزارتخانه قرار دهیم آن وزارتخانه، تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی است چون ابزارها، امکانات، اختیارات 

و هماهنگی ها با این وزارتخانه است.
در همین رابطه معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفته است در راستای تشویق کارآفرینان در بکارگیری 
کارگران سه دهک کم درآمد حق بیمه سهم کارفرما به 
مدت یکسال توســط دولت پرداخت می شود. محمود 
کریمی بیرانوند در مورد بسته طرح کمک به اشتغال افراد 
کم درآمد گفت: اجرای این طرح از ۲۰ روز قبل به صورت 
آزمایشی در ۱۰ استان کشور برای تشویق کارآفرینان در 
بکارگیری کارگران در دهک های یک تا سه کم درآمد 

دارای دو فرزند و بیشتر در کشور اجرا می شود.

وی گفت: کارگرانی که در دهک های کم درآمد جامعه 
قرار دارند و تعداد اعضای خانوار آنها ۴ نفر و بیشتر باشند 
در صورتی که تحت پوشش سازمان حمایتی بهزیستی و 
یا کمیته امداد امام خمینی )ره( نباشند و اگر کارفرمایی 
در کشور وی را بکار گیرد در مرحله اول تا یکسال حق 
بیمه ســهم کارفرما از ســوی دولت پرداخت می شود 
که البته ممکن اســت در مرحله بعدی تا دو سال هم 

تمدید شود.
وی تأکید کرد: دولت می خواهد با این طرح افراد کم درآمد 
از دهک های پایین را توسط کارآفرینان و کارفرمایان به 
کار گرفته شوند و بیکاری مناطق محروم تا حدی رفع 
شود. وی گفت: برای این منظور کارگران در سایت وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت نام می کنند تا از مزایای 

استفاده از این طرح دولت برخوردار شوند.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: افرادی که در 
سایت وزارت تعاون ثبت نام می کنند باید سوابق شغلی، 
تجربیات و مشخصات خود را  ذکر کنند و کارآفرینان از 
روی این سایت این افراد را اگر انتخاب کنند تا یکسال 
از پرداخت حق بیمه ســهم کارفرما معاف می شــوند 
و این تشــویقی برای بکارگیری افراد کم درآمد ســه 
دهک پایین جامعه توســط کارفرمایان کشــور است. 
کریمی بیرانوند همچنین گفت: طرح کمک به معیشت 
و اشــتغال افراد کم درآمد از ۲۰ روز قبل در ۱۰ استان 
شروع شده و از ســال ۱۴۰۲ به صورت سراسری اجرا 
می شــود و منابع آن نیز از محل منابــع داخلی وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأمین می شــود. وی تأکید 
کرد:  اشتغال افراد کم درآمد از اولویت های دولت است 
و ظرف یک ماه آزمایشــی تا کنون ۱۰۰ هزار پیامک 
برای جامعه هدف ارسال شده است یعنی افرادی که در 
دهک های کم درآمد یک تا سه قرار دارند و تحت پوشش 
 کمیته امداد و سازمان بهزیستی قرار ندارند و بیمه پرداز 

هم نیستند.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین در مورد 
اینکه آیا افرادی که مستمری بیمه بیکاری می گیرند 
می توانند از این طرح استفاده کنند، گفت:  به هر حال 
افرادی از سه دهک کم درآمد جامعه که دو فرزند و بیشتر 
داشته باشند و در حال حاضر بیمه پرداز نباشند با ثبت نام 
در ســامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی متقاضی 
اجرای این طرح می شوند و کارفرمایانی که آنها را به کار 
بگیرند به مدت یکسال از پرداخت حق بیمه سهم کارفرما 

معاف می شوند.
وی تأکید کرد: حق بیمه سهم کارفرما ۲۳ درصد حقوق 
پایه اســت که در این طرح در ازای بکارگیری افراد کم 
درآمد از ســه دهک پایین جامعه توســط وزارت کار 
پرداخت می شود. کریمی بیرانوند این نکته را هم تأکید 
کرد: پیامکی که برای جامعه هدف ارســال می شود با 
سرکد REFAH ـ V ارسال می شود و افراد متقاضی در 
moshavegh.mcls.gov. این طرح باید در سامانه

ir در سایت وزارت کار مراجعه کرده و مشخصات خود 
را ثبت کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بسته های حمایتی برای کارآفرینان در دستور کار وزارت کار قرار دارد 

برنامه افزایش اشتغال سه دهک کم درآمد
جزئیات طرح فروش فوق العاده شب عید اصناف

عمده فروشان هم ضرر مي دهند

اصلاحیه آگهي  مناقصه عمومي - دو مرحله اي همراه 
با ارزیابی کیفی  شماره 1401/۱-۱۰3

بشماره ثبت سامانه تدارکات دولت » ستاد« : ۲۰۰۱۰۰۱۲۲۴۰۰۰۱۰7
اصلاحیه چاپ شده نوبت اول و نوبت دوم  

 
پیــرو چــاپ آگهــي هــاي نوبــت اول و دوم مــورخ 1401/11/19 و 1401/11/25 روزنامه کســب و کار مربوط 
به  مناقصه شماره 103-1401/1  با موضوع خرید 60 عدد مقره اتکایی سرامیکی 400  کیلوولت بدینوسیله موارد ذیل 

مطابق جدول اصلاح میگردد .
1- زمان دریافت اسناد

2- مهلت ارسال پیشنهادات 
3- زمان گشایش پاکات

لازم به ذکر است کلیه فرآیندهاي برگزاري مناقصه ازدریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و همچنین گشایش پاکات ، مطابق 
فرآیند تعربف شده در بستر سامانه تدارکات الکترونیك دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

 
۱- ارائه پروانه معتبر بهره برداری تولید از وزارت صمت.

۲- ارائه اسناد وگواهینامه هاي معتبر مطابق با استانداردهاي تولید از شورای ارزیابی توانیر الزامات مورد نیاز

۷۱۷/۴۹۳/۳۳۷ ریال معادل » هفتصد و هفده میلیون و چهارصد و نود و سه هزار و سیصد و سی و هفت ریال 
تمام «

مبلغ ضمانتنامه 
)شرکت در فرآیند ارجاع کار(

آییــن  ..( مطابــق  . نقد( ،ضمانتنامه بانکي،. واریزی)وجــه  تضمین هاي معتبر )شــامل فیش 
نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت وزیران بشماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ هـ مورخ ۱۳۹۴/۹/۲۲ واصلاحیه هاي 

بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

نوع ضمانتنامه
)شرکت در فرآیند ارجاع کار(  

www.setadiran.ir سامانه »تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(« به آدرس محل دریافت و ارسال اسناد:

از ساعت ۰۹:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۶  الي ساعت ۱۹:۰۰ روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۷ زمان دریافت اسناد:

تا ساعت ۱۵:۳۵روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۲. مهلت ارسال پیشنهاد

ساعت ۰۸:۳۰ صبح روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۳. زمان گشایش پاکات:

۱۴/۳۴۹/۸۶۶/۷۴۳ ریال معادل » چهارده میلیارد و ســیصد و چهل و نه میلیون و هشــتصد و شصت و 
شش هزار و هفتصد و چهل و سه ریال تمام «. قیمت پایه مناقصه:

 

به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چك شخصی و نظایرآن که مغایر با 
آیین نامه مذکورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد شد.

همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي که بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ 
ترتیب  اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج میباشد.

مراتب در سایت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا جهت 
اطلاع رساني درج گردیده است

                                           
روابط عمومي  شرکت برق منطقه اي مازندران و گلستان میم الف: 1462504

نوبت دوم
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کسبوکارهادرپیامرسانهایداخلیازمالیاتمعافمیشوند
با تصویب مجلس، درآمد برخی از کســب و کارهای اشخاص حقیقی در پلتفرم 
های داخلی مشمول نرخ صفر مالیاتی می شود. نمایندگان مجلس در جلسه علنی 
نوبت سوم شب شنبه، بندهای )ط( تبصره ۶ در بخش درآمدی را تصویب کردند.

طبق این مصوبه، درآمد کسب و کارهای اشخاص حقیقی در سکو )پلتفرم(های 
داخلی مورد تأیید وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات که تا پایان سال ۱۴۰۱ فاقد 

پرونده مالیاتی بوده اند مشمول نرخ صفر مالیاتی می شود.

وزیر ارتباطات در پیامی تأکید کرد؛
ارتقاینقشمحوریشوراومرکزملیفضایمجازیدر

مدیریتفضایمجازی
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پیامی به دبیر شورای عالی و رییس مرکز ملی 
فضای مجازی، خواستار ارتقای نقش محوری شورا در تقسیم کار ملی در مدیریت 
فضای مجازی شد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، در پی انتصاب 
سیدمحمد امین آقامیری به عنوان دبیر شورای عالی و رییس مرکز ملی فضای 
مجازی، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات این انتصاب را در پیامی 
به وی تبریک گفت. عیسی زارع پور در این پیام ابراز امیدواری کرد با حضور سید 
محمدامین آقامیــری در این جایگاه، نگاه غالب به حــوزه فضای مجازی به یک 
رویکرد فرصت محور در راستای تحقق حکمرانی فناورانه و مبتنی بر داده تغییر 
کرده و شاهد ارتقای نقش محوری شورا و مرکز ملی فضای مجازی در تقسیم کار 
ملی در مدیریت فضای مجازی و تصمیم گیری های کلان مرتبط به این حوزه در 
تعامل با سایر نهادها باشیم. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین اعلام کرد 
این وزارتخانه به عنوان مهمترین بازوی اجرایی سیاست های حوزه فضای مجازی، 
آماده همکاری کامل در تحقق اهداف و برنامه های آن شورا در راستای دستیابی به 
فضای مجازی در تراز انقلاب اسلامی خواهد بود. زارع پور همچنین از تلاش های 
سیدابوالحسن فیروزآبادی در طول تصدی دبیری شورا و ریاست مرکز ملی فضای 

مجازی نیز قدردانی کرد.

آئین نامه شتابدهنده های تخصصی سلامت در حال تصویب است
امکانتاسیسپردیسهایفناوریسلامت

رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت از تدوین آئین نامه شتابدهنده های 
تخصصی سلامت خبر داد و گفت: این آئین نامه در آستانه تصویب است. حمید رضا بنفشه 
در پنل تولید و توسعه فناوری ها و نوآوری های سلامت در اجلاس معاونان تحقیقات و 
فناوری دانشگاه های علوم پزشکی با اشاره به توسعه فناوری ها و نوآوری های سلامت و به 
کارگیری آن به عنوان یک هدف استراتژیک به ارائه گزارشی از وضعیت کنونی این حوزه 
در کشور پرداخت. وی با اشاره به شاخص جهانی نوآوری اظهار داشت: رایج ترین شاخصی 
که روند فناوری در دنیا را نشان می دهند شاخص جهانی نوآوری است که اکنون رتبه 53 
دنیا را داریم. در بررسی این رتبه نشان می دهند که وضعیت ما در خروجی بهتر از ورودی 
هاست که باید دلایل آن مورد بررسی قرار گیرد. نتیجه گیری ها می گوید ترند صعودی 
است ولی وضعیت کاملا مطلوب نیست. راندمان رو به رشد است. پیچیدگی های کسب و 

کار نیازمند برنامه ریزی بیشتری است.
رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت به تشریح وضعیت اکوسیستم فناوری 
سلامت در کشور پرداخت و گفت: طی سال گذشته ایجاد سه پارک علم و فناوری سلامت، 
راه اندازی 8 مرکز رشد فناوری سلامت و ایجاد 7 مرکز نوآوری با مجوز شورای گسترش 
کارنامه سال جاری در حوزه فناوری است که نشان می دهد این زیست بوم در حوزه سلامت 
تکمیل شده است. بنفشه با اعلام اینکه محدودیت راه اندازی پارک های علم و فناوری به 
کلان مناطق برداشته شده است، افزود: با ابلاغ قانون جهش تولید دانش بنیان در یک سال 
جاری چالش های آن رفع شده است و اکنون دانشگاه های علوم پزشکی میتوانند نسبت 

به راه اندازی پارک اقدام کنند.
وی با تاکید بر اینکه باید با توجه به وضعیت موجود و محدودیت منابع هدفمند و طبق 
نیازهای جامعه اقدام شود، عنوان کرد: انتظار داریم پارک های علم و فناوری منبع درآمد 
برای دانشگاه ها باشند. طبق قانون جهش تولید دانش بنیان، شرکت ها می توانند با حضور 
در پارک ها سند عرصه دریافت کنند. در مباحث قوانین معافیت مالیاتی و جبران هزینه 

کرد تحقیق و توسعه شرکت ها از مالیات راهکارهایی دیده شده است.
رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت خاطرنشان کرد: به زودی امکان تاسیس 
پردیس های فناوری سلامت با احتساب منافع دانشگاه های علوم پزشکی فراهم می شود. 
وی افزود: در مرحله نهایی تدوین آیین نامه شتابدهنده های تخصصی سلامت است زیرا 
زیست بوم فناوری سلامت بدون شتابدهنده ها کامل نمی شود. بنفشه، توسعه فناوری 
سلامت در حوزه مراکز نوآوری را یکی از اهداف معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت 
برشکرد و گفت: از دیگر اهداف راه اندازی مراکز رشد نوآوری تخصصی است. در صورت 

وجود برنامه مشخص دانشگاه ها می توانند درخواستشان را ثبت کنند.
وی یادآور شد: جهت تسهیل فرآیند تجاری سازی محصولات دانش بنیان تفاهم نامه 
سه جانبه با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و سازمان غذا و دارو به امضا رسیده 
است که فرصت ارزشمندی را برای شرکت های مستقر در مراکز رشد فراهم ساخته است.

ضرورتورودبخشخصوصیبهعرصهدانشبنیانی
دبیر ستاد توسعه گیاهان دارویی در ارزیابی سال دانش بنیان گفت: زبان مشترک بین 
فناوران، دولت و بخش خصوصی وجود ندارد؛ بعد از این وفاق می توان شاهد تحقق سال 

دانش بنیان بود.
مهدی سیف سهندی دبیر ستاد توسعه فناوری گیاهان دارویی در پاسخ به سوالی مبنی 
بر ارزیابی وضعیت دانش بنیان در سال ۱۴۰۱ که توسط مقام معظم رهبری تحت عنوان 
»تولید؛ دانش بنیان؛ اشتغال آفرین« نامگذاری شد، اظهار کرد: ما سعی کردیم یکی از 
منویات رهبری که در راستای افزایش تعداد شرکتهای دانش بنیان بوده را در سال دانش 

بنیان محقق کنیم که این تا حدودی خوب پیش رفت.
وی با تاکید بر اینکه معاونت علمی همواره در راستای رفع مشکلات شرکتهای دانش بنیان 
گام برداشته تا توسعه بیابند، گفت: ما امیدوار هستیم با جلساتی که داریم رشد اهسته 
شرکتهای دانش بنیان را افزایش دهیم. به گفته وی، شعار سال مبنی بر دانش بنیانها بوده 
و تحقق آن یک کار فراسازمانی است که تنها بر عهده دولت نیست بلکه حمایت بخش 
خصوصی را می طلبد؛ با این حال معاونت علمی به عنوان دولت تسهیل گری می کند و 
شرایط و قوانین و آیین نامه ها را تدوین می کند اما بخش اجرا همان بخش خصوصی است.
وی با بیان اینکه جلساتی را در معاونت علمی برای حل مشکلات دانش بنیانها برگزار می 
کنیم، گفت: جمع بندی این جلسات نشان می دهد که زبان مشترک بین دانش بنیان ها، 
دولت و دستگاههای اجرایی وجود ندارد؛ تا حدودی سعی کردیم در معاونت علمی زبان 
مشترک را با فناوران داشته باشیم اما در هر صورت باید بازار و بخش خصوصی به میان آیند 

تا این حلقه تکمیل شود.
وی خاطر نشان کرد: در سال دانش بنیان، بستر چنین فعالیت هایی آغاز شده اما کماکان 
این برنامه ریزی ها برای تحقق اقتصاد دانش بنیان ادامه دار خواهد بود زیرا تحقق سال 

دانش بنیان زمان بر است.
سهندی با تاکید بر اینکه یکی از مشکلات ما عدم خودباوری است، گفت: تحریم ها و مضاف 
بر آن تغییرات اقلیمی مشکلات حوزه کشاورزی را دوچندان کرده و این باعث شده نه امکان 
واردات وجود داشته باشد و نه صرف نظر از فناوری؛ لذا این عزم جدی نیاز دارد که با همراهی 

و همدلی سال دانش بنیان را بهتر از امسال محقق کنیم.
وی با اشاره به بخش هایی که باید همراهی کنند تا تحقق شعار سال امکان پذیر باشد، گفت: 
بانکها، بخش خصوصی و برخی بخش های دولتی نیز باید خود را وفق دهند؛ اگر اینها اتحاد 
نداشته باشند نتیجه ندارد؛ در واقع با اتحاد و همدلی می توان زبان مشترک را به وجود آورد.

اخبار

معاون وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی و رئیس ســازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور 
از کمک به ایجاد شــغل مولد و 
پایدار برای کارجویان و مهارت 
آموختگان با انعقاد تفاهم نامه همکاری با شرکت ارتباطات 
کسب و کار سهند )کســبینو( خبر داد. به گزارش روابط 
عمومی سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور، »غلامحسین 
حسینی نیا«، کسب مهارت را مسیری میانبر برای رسیدن 
به اشتغال و زندگی شایسته برشــمرد و افزود: این تفاهم 
نامه با هدف فراهم کردن بســتری برای اتصال کارجویان 
 مهارت آموخته با کارفرمایان و بازار کســب و کار منعقد 

شده است.
وی فراهم نمودن عضویت رایگان و حضور مربیان، کارجویان، 
مهارت آموزان و آموزشگاه های فنی و حرفه ای در کسبینو 
با هماهنگی سازمان، ارایه بســتر توانمندسازی و توسعه 
کسب و کار آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای در راستای 
توسعه فعالیت آموزشگاه های فنی و حرفه ای کسبینو با 
ارائه کانال توزیع فضای مجازی کاملاً رایگان، بدون پرداخت 

هیچ کارمزد و تخصیص اعتبار ویــژه برای تبلیغات مکان 
محور، کمک به بازار کار و کاریابی مهــارت جویان، ایجاد 
بازار تولید و فروش محتوا توســط مربیــان، کارجویان و 
 آموزشــگاه هاو ... از تعهدات شرکت ارتباطات کسب و کار 

سهند می باشد.
معاون وزیر کار با بیان اینکه توســعه آموزش های فنی و 
حرفه ای با روند خوداشتغالی و راه اندازی کسب و کار ارتباط 
تنگاتنگی دارد، تصریح کرد: کمک به ایجاد شــغل مولد و 
پایدار برای کارجویان و مهــارت آموختگان، درآمدزایی با 
حفظ کرامت و مبتنی بر مزیت و ارزش تخصصی مربیان 
و کارمندان بازنشسته سازمان، شناسنامه دار کردن مکان 
محور کسب و کار خانواده ســازمان، امکان برگزاری بوت 

کمپ و ... از دیگر تعهدات این شرکت می باشد.  
وی فعال نمودن AIP استعلام اصالت گواهینامه مهارت طبق 
قوانین و مقررات را از تعهدات این سازمان عنوان کرد و افزود: 
مهارت های انسانی، منابع مالی، زیرساخت های فیزیکی، 
مسائل بازار و مسائل حقوقی از ملزومات و نیازهای اساسی 
راه اندازی کسب و کار هستند که آموزش های فنی و حرفه 
ای با تقویت آن ها و شناساندن این ملزومات به کارآموزان به 
بسترسازی شروع کسب و کار توسط این فراگیران، کمک می 
کند. حسینی نیا، خاطرنشان ساخت: مبحث اشتغال همیشه 
در کنار منابع انسانی معنا پیدا می کند و منابع انسان نیز بدون 

مهارت قادر به اشتغال خود نیست و انعقاد این تفاهم نامه 
نقش مهمی در پیوند بین مهارت آموختگان و بازار کسب 

و کار ایجاد می کند.
بر اســاس این گزارش، تفاهم نامه مذکــور که به امضای 
»غلامحسین حســینی نیا« معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور و 
»مینا مهرنوش« مدیرعامل شرکت ارتباطات کسب و کار 
سهند )کســبینو( از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/25 به مدت 3 سال 
اعلام شده است که با رعایت ضوابط و مقررات قابل تمدید 

می باشد.
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ایجاد شغل مولد و پایدار برای کارجویان و مهارت آموختگان
News kasbokar@gmail.com

با حضور معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری، اتاق تمیز پارک علم و فناوری سلامت 
دانشــگاه علوم پزشــکی اصفهان افتتاح شد. روح الله 
دهقانی در حاشیه این مراسم با اشاره به این که طراحی 
و چشم انداز خوبی برای این پارک علم و فناوری در نظر 
گرفته شده است، افزود: اصفهان شهری نخبه پرور هم 
در حوزه های فنی و هم در حوزه های پزشکی و سلامت 
است. تیم های خوبی در این پارک علم و فناوری حضور 
دارند که تعدادی از آن ها به بازار رسیده و تعدادی دیگر 

در مسیر تجاری سازی قرار دارند.
دهقانی با بیان این که از توســعه بازار این شــرکت ها 
حمایت می شــود، ادامه داد: تلاش می کنیم تا استان 

اصفهان با ظرفیــت خوبی که از حیث شــرکت های 
دانش بنیان دارد به یکی از قطب های توانمند در حوزه 
سلامت تبدیل شــود. وی با اشــاره به این که استان 
اصفهان از حیث شرکت های دانش بنیان در رتبه دوم 
قرار دارد، عنوان کرد: با برنامه ریزی ها و اولویت هایی 
که پیش بینی شده، در آینده این ظرفیت از لحاظ رتبه 

و تعداد، رشدی چندبرابری خواهد داشت.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری همچنین از شرکت های دانش بنیان و فناور 
مستقر در این پارک علم و فناوری بازدید کرد.تجهیزات 
بیمارســتانی، تجهیــزات ارتوپدی و توان بخشــی، 
داروهای ضد سرطان و ایمپلنت های پزشکی بخشی 

از محصولات  ارائه شده توســط ۱7 شرکت منتخب 
در این نمایشــگاه بود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری، با حضور در قرارگاه اقتصاد 
دانش بنیان استان اصفهان، از اهمیت و ضرورت نقش 
آفرینی بخش خصوصی در حرکت بخش علم و فناوری 
گفت. دهقانی با تاکید بر این که طرح های فناورانه در 
پیوند با نیاز صنعت و بازار، ارزش آفرین می شوند افزود: 
هر طرح فناورانه ای باید یک توجیه ماموریتی و یا توجیه 
اقتصادی داشته باشد در غیر این صورت هزینه کردن 
در یک طرح زیرساختی، منجر به نتیجه نخواهد شد. 
وی با تاکید بــر این که در تحقق یک طرح راه گشــا و 
نوآور، آخرین نیاز زیرســاختی و از جنس ساختمان 

و تجهیزات اســت عنوان کرد: ما با نگاه دولتی به امر 
فناوری می نگریم و عمدتا اول سلختمان را تخصیص 
می دهیم، سپس تیم ها را مستقر می کنیم و در انتهای 
مسیر،  به فکر پیاده ســازی و اجرای ایده نوآورانه می 
افتیم. رییس بنیاد ملی نخبگان بــا تاکید بر ضرورت 
نقش آفرین ساختن مردم در اقتصاد دانش بنیان گفت: 
رویکرد گام دوم انقلاب این اســت که کار را به دست 
مردم بسپاریم. چرا نباید دانشگاه های ما مرزهایشان 
را بردارند و با یکدیگــر کار کنند. دهقانی ادامه داد: در 
اقتصادجدید، تنها ابزار حکمرانــی، مجوزها و نظارت 
است تا به کمک آن ها بتوان روند را تسهیل کرد و کار 

را به پیش برد.

معاونت علمی ریاســت جمهوری از بازگشــت بیش 
از 25۰۰ نفــر نخبگان و کارآفرینان ایرانی به کشــور 
و احداث 23۰ شــرکت دانش بنیان توســط این افراد 
خبر داد. به گزارش معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، »برنامــه همکاری با 
متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور« یکی 
از اقدامات جامع و منســجمی اســت که برای اتصال 
توانمندی  ها و تخصص  نیروهای کارآمد ایرانی خارج از 

کشور به اجرا درآمده است.
پدیــده مهاجرت یــک موضوع چند وجهی اســت و 
می تواند برای کشورهای مهاجر فرست و مهاجرپذیر 
به عنوان یک تهدید یا فرصت محســوب شود. اگر این 

مهاجرت بتواند پل ارتباطی میان متخصصان کشورها 
با تخصص ها و توانمندی های کشــور مقصد باشد یک 
فرصت ناب بین المللی برای کشــور مبــدا خواهد بود 
و اگر این اتفاق، کشور مهاجرفرســت را از توانمندی 
متخصصان خود محروم کند، تهدیدی جدی به واسطه 
از دســت دادن نیروهای ارزشــمند انسانی محسوب 

خواهد شد.
این پدیــده ناگزیــر جهانی در ســطح نخبــگان و 
کارآفرینان کشــورها در صورتی که از مســیر درست 
و بــا ارتباطی مــدام و مفید میــان آنهــا و نیازهای 

کشورشان اتفاق بیفتد می تواند دســتاوردهای قابل 
توجهی برای کشــور داشــته باشــد و از طرفی این 
 کشــورها می توانند، نیروی خبره و کارآمد خود را نیز 

حفظ  کنند.
معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهــوری نیــز بــرای اســتفاده بهینه از 
نخبــگان و کارآفرینــان ایرانی که به دیگر کشــورها 
مهاجرت کرده اند اقدام به تعریــف »برنامه همکاری 
با متخصصــان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشــور« 
کرده است که طی این ســال ها توانسته حدود 2 هزار 

و ۶۰۰ نفر از نخبگان و کارآفرینان ایرانی را به کشــور 
بازگرداند و ۴5۰ نفــر از آنها را در دانشــگاه های برتر 
کشور، مشــغول به کار کند. دیگر دستاورد این برنامه 
 ایجاد 23۰ شــرکت دانش بنیان و فناور توســط این 

افراد است.
برنامه »کانکت« هم با همین موضوع و برای حمایت از 
متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور تعریف 
شــده اســت. در قالب این برنامه هم آنهایی که علاقه 
مند به بازگشت به کشور هستند تسهیلات می گیرند 
هم آنهایی که علاقه مند به ارتباط با زیســت بوم علم و 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان هستند از این حمایت ها 

برخوردار می شوند.

به نظر می رســد هکرها و ســایر عوامــل تهدیدهای 
باج افــزاری، جدیدتریــن کارکنان صنعــت فناوری 
هســتند که با اخراج روبرو می شــوند. وال استریت 
ژورنال در گزارشــی نوشــت: تقویت نظارت بازرسان 
وزارت دادگســتری آمریــکا و شــرکت های امنیتی 
بر تهدیدهای امنیت ســایبری، آســیب حملات باج 
 افزاری که طی آنها هکرها از قربانیانشان باج می گیرند 

را تعدیل کرده اند.
بنا بر اظهارات گروه های امنیت سایبری، این هوشیاری 
فزاینده، به کاهش شمار حملات باج گیری آنلاین و باج 
پرداختی به آنها منجر شده است. وال استریت ژورنال 
به نقل از شــرکت اطلاعاتی "رِد سنس" نوشت: گروه 
هکری "کُنتی" پس از این که مراکز تماس نتوانستند 

درآمدزایی کنند، سال گذشته ۴5 اپراتور مرکز تماس 
را اخراج کرد.

هک های باج افزاری، می تواند ریســک بالایی داشته 
باشــد به خصوص وقتی هکرها، از قربانیان خود برای 
برگرداندن اطلاعــات خصوصی که گــروگان گرفته 
اند، باج طلب می کنند. وزارت دادگســتری آمریکا در 
ســال های اخیر، بر افزایش نظارت بر جرایم سایبری 
تاکید داشته است. این نهاد در سال 2۰2۱، گروه های 
جدیدی شــامل تیم اجرایی رمزارز ملی، نیروی ویژه 

اخاذی دیجیتالی و باج گیری را ایجاد کرد.
این اقدامات به وزارت دادگستری آمریکا در تحقیقات 

و استرداد هکرها به آمریکا کمک کرده است. به عنوان 
مثال، دادستانهای فدرال ســال گذشته اعلام کردند 
مردی که در لهستان دســتگیر شده است را به آمریکا 
مســترد کرده اند تا در دادگاه فدرال حاضر شود. این 
مرد  از باج افزار گروه "ســودینوکیبی/ری ویل" علیه 
شرکت هایی از جمله شرکت نرم افزاری کاسیا استفاده 

کرده است.
وزارت دادگستری آمریکا  تحقیقات از حملات برجسته 
به زیرســاخت داخلی شــامل هک خط لوله کلونیال 
را مضاعف کرده اســت. این هک باعث کمبود شدید 
سوخت در کرانه شرقی آمریکا در سال 2۰2۱ شده بود. 

در گزارش امنیت ســایبری این نهــاد در ژوئیه آمده 
اســت: این وزارتخانه ســرگرم تحقیــق درباره بیش 
از ۱۰۰ نــوع بــاج افــزار و گروه هــای مظنــون به 
 تحمیل بیــش از یــک میلیــارد دلار خســارت به 

قربانیان هستند.
شرکت تحقیقاتی و مشــاوره گارتنر در گزارشی اعلام 
کرد کشورها به صورت کلی، کنترل و نظارت بر حملات 
باج افزاری را تشدید کرده اند و تلاش می کنند مقررات 
حریم خصوصی را بهبود دهند. بر اساس گزارش بیزنس 
اینسایدر، انتظار می رود حدود یک سوم از کشورها، تا 
ســال 2۰25 قوانینی را در ارتباط با باج افزارها تدوین 
کنند در حالی که آمار مذکور در سال 2۰2۱، کمتر از 

یک درصد بود.

قیمت بیت کوین به پایین ترین میزان ۱۰ روزه سقوط 
کــرد. داده های کویــن تلگراف مارکــت و تریدینگ 
ویو نشــان می دهند که بیت کوین تــلاش می کند تا 
در مورد سرنوشــت 23هزار دلاری تصمیــم بگیرد. 
بیت کوین در 2۴ فوریــه در حالی کــه دلار افزایش 
یافته بود تقریبــا ۱۰۰۰ دلار از دســت داد و هفته را 
در وضعیت ضعیفی همراه با ســهام ایالات متحده به 
پایان رســاند. با وجود معاملات خارج از ساعات کاری 
تا روز دوشنبه، شــانس کاهش نقدینگی برای جرقه 
حرکت های بارزتر افزایــش می یابد. با تجزیه و تحلیل 
وضعیت دفتر ســفارش بایننس، شــاخص نظارت بر 

منابع، ادامه وجود خط اصلی پشتیبانی را تأیید کرد که 
 به طور غیررســمی به نام »بدنام B.I.D« و دیوار بزرگ 

شناخته می شود.
اگر این خط در 22 هزار و 25۰ دلار قرار بگیرد، بخشی 
از بازی نهنگ در آخر هفته خواهد بود و انتظار داشته 
باشــید که بیت کوین قبل از یک بــازار گاوی قانونی، 
پایین ترین قیمت ها را مجددا آزمایش کند یا احتمالا 
به سمت کشف قیمت حرکت کند. معامله گر و تحلیلگر 
رکت کپیتال در عین حال 23هــزار و 3۰۰ دلار را به 

عنوان سطح مهمی برای حفظ منافع گاوها تعیین کرد.
همانطور که کوین تلگراف گزارش کرد، هم سختی و 
هم نرخ هش با وجود کندی در بهبود قیمت، همچنان 
به سطوح رکورد جدیدی می رســند. مارتون، یکی از 
تحلیلگران پلتفرم داده های زنجیره ای کریپتو کوانت 
گفت: دیشب استخراج بیت کوین ۱۰ درصد دشوارتر 
شــد. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در 
حال حاضر ۱.۰۶ تریلیون دلار برآورد می شود که این 
رقم نسبت به روز قبل ۰.۱7 درصد بیشتر شده است. 

در حال حاضر ۴2.۱۹ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۰7 درصد 

افزایش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 2۴ ساعت گذشته 
3۶.52 میلیارد دلار اســت که 35.8۱ درصد کاهش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۴.52 میلیارد دلار است که ۱2.37 درصد از 
کل حجم 2۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون 32.3۱ میلیارد دلار است 
که 88.۴8 درصد از کل حجم 2۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال است.

محققان با همکاری دو پژوهشــگر ایرانی نمونه اولیه 
یک نمایشگر نوین را ســاخته اند که جایگزینی ارزان 
قیمت برای نمایشــگرهای ال سی دی است و مصرف 
برق آن 5۰ درصد کمتر اســت. گروهــی از محققان 
دانشــگاه های ناتینگهام ترن انگلیس، نیوســاوث ولز 
کانبرا و دانشگاه ملی استرالیا به رهبری محسن رحمانی 
و با همکاری خسرو زنگنه کمالی، پژوهشگران ایرانی 
یک نســخه اولیه از فناوری نمایشگری را توسعه داده 
اند که جایگزین پنل های ال ســی دی در بسیاری از 

تلویزیون های فعلی می شود.
هرچند بســیاری از مدل های نویــن تلویزیون دارای 

نمایشــگرهایی با فناوری کوانتــوم دات یا پنل های 
OLEDهستند اما مدل های ارزان تر موجود در بازار از 
فناوری ال سی دی، فیلترهای پولاریزه کننده و نور پس 
زمینه ال ای دی استفاده می کنند. دراگومیر نشاو استاد 
فیزیک در دانشگاه ملی استرالیا در این باره می گوید: 
قابلیت نمایشگرهای معمولی به نقطه اوج خود رسیده 
و به دلیل چند محدودیت احتمال اندکی برای ارتقای 

آن وجود دارد.
او در ادامــه می افزاید: امروزه جســتجو برای فناوری 

نمایشــگرهای مســطح وضعیت جامد با وضوح بالا و 
رفرش ریت بالا گســترش یافته است. ما پیکسل های 
فراســطحی طراحی کردیم و توســعه دادیم که برای 
نسل آینده نمایشگرها ایده آل هستند. پیکسل های ما 
برخلاف کریستال های مایع برای فعال شدن نیازمند 
نورهای پلاریزه )قطبی شده( نیستند. در نتیجه مصرف 

انرژی نمایشگرها نصف می شود.
در نمونه اولیــه پلتفرم جدید بــرای کنترل تک تک 
پیکسل ها با نرخ مدولاســیون بالا در پلتفرم اولیه از 

اکسید رســانای شفاف استفاده شــد تا به عنوان یک 
گرم کننده الکتریکی عمل کند که می تواند به سرعت 
خواص نوری سلول های فراسطحی سیلیکونی را تغییر 
دهد. طبق این تحقیق ســلول های مذکــور ۱۰۰ بار 
نازک تر از سلول های کریستال مایع یا 2۰۰ بار نازک تر 
از موی انسان هستند. این فناوری سبب می شود مدت 

زمان پاسخگویی به کمتر از یک میلی ثانیه برسد.
این سلول ها از سیلیکون ساخته شده اند بنابراین عمر 
طولانی دارند. علاوه بر آن سیلیکون یک عنصر فراوان 
و همخوان با CMOS اســت و می توان آن را با بهایی 

ارزان تولید کرد.

راه کار نجات بخش توسعه فناوری توجه به نقش بخش خصوصی است

2500نفرازنخبگانبهکشوربرگشتهاند

سونامی اخراج به هکرها رسید

بیت کوین رکورد زد

نمونه اولیه جایگزین نمایشگر ال سی دی ابداع شد

فناوری و 
اطلاعات
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سبکزندگي

 تغييرات چندباره شيوه پذيرش دانشجويان 
دكترا طي سال هاي اخير نگراني داوطلبان 
را به دنبال داشته است. اگرچه براساس نظر 
كارشناسان شيوه جديد پذيرش دانشجو 
منطبق با اســتانداردهاي دانشگاه هاي 
مطرح دنياست با اين وجود اين تغييرات پي درپي منجر به سردرگمي 

داوطلبان براي آزمون شده است. 
آيين نامه تغيير دكترا در تاريخ 2 ارديبهشت سال 1394 توسط رئيس 
سازمان كشور ابلاغ شد و در سال هاي 1395و 1396 اجرا مي شود. در 
اين آيين نامه بنابر گفته سازمان سنجش تفاوت چنداني با قبل از خود 
نكرده است مهم ترين نكته آن اين است كه امسال دانشگاه براساس 
شيوه نامه اي كه سنجش درنظر گرفته است، اختيار آزمون را بر عهده 
دارد. تاكنون براي آزمون دكترا سازمان سنجش ملاك تعيين نمره 
نهايي در آزمون مصاحبه بود اما با اين تغييرات دانشگاه مسئول نهايي 
و عامل اصلي براي سنجش مصاحبه دانشجويان است. درصد ها براي 
آزمون كتبي 30 درصد است كه 80 درصد از اين 30 درصد را نمره 
امتحان كتبي و 20 درصد از آن را معدل كارشناسي و كارشناسي ارشد 
تشكيل مي دهد و 70 درصد آن هم چيزي است كه دانشگاه ها براساس 

شيوه نامه براي ثبت نمره نهايي مصاحبه درنظر خواهند گرفت. 
رئيس كميته آمــوزش عالي هدف عمده اين تغييــرات را گزينش 
بهترين ها براساس توانايي هاي پژوهشي و خلاقيت در مصاحبه اعلام 
كرد و مي گويد به روز كردن روش هاي سنجش در مقطع دكترا مدنظر 

ماست. در ادامه به نكات مثبت و منفي اين تغييرات مي پردازيم. 

  دغدغه هاي داوطلبان دكترا
بعضي از داوطلبان مي گويند: ما به روند امتحاني در ســال هاي قبل 
عادت كرده ايم و اينكه از اين پس دانشــگاه چه روشي براي آزمون 
ما درنظر مي گيرد، نگران هستيم. ما نمي توانيم به روش هاي جديد 
كه هرســاله در كنكور دكترا پيش مي آيد، عادت كنيم. اين روش ها 
هم بر دانشــجويان و هم بر عملكرد آنان تاثير منفي مي گذارد. آنها 
مي گويند: گرچه دانشگاه در تعيين نمره نهايي هميشه تاثيرگذار بوده 
است اما اعتماد به سيستم اجرايي دانشگاه ها باوجود بعضي عوامل 
كه روند قانوني سازي را در دانشگاه كند مي كنند، جاي ترديد دارد. 
ما به سيستم سازمان ســنجش در ارزيابي اعتماد كرده ايم و اعتماد 
دانشجويان به سيستم گزينش دانشگاه اندكي دشوار است. با اين وجود 
بخش زيادي از داوطلبان و استادان از افزايش سهم اختيار دانشگاه در 

پذيرش دانشجويان دكترا استقبال مي كنند و اين شيوه را منطبق با 
استانداردهاي علمي مي دانند. 

  آزمون هاي دكترا و طي كردن هفت خان رستم
عضو كميسيون آموزش و تحقيقات كشور مي گويد: اين روش نسبت 
به قبل چندان مناسب نيســت چراكه براي داوطلبان كار امتحان را 
سخت تر و اضطراب آنها را چندين برابر خواهد كرد. دانشجو بايد دو بار 
امتحان بدهد، درصورتي كه همان امتحان را دانشگاه هم از او خواهد 
گرفت و نوعي تكرار آزمون براي داوطلبان به شــمار مي آيد. اگر قرار 
است كه دانشگاه مسئول برگزاري امتحان باشد، برگزاري آزمون اوليه 
كاري بيهوده است و براي داوطلبان ترس طي كردن هفت خان رستم 

را به همراه دارد. 

  بايد به فكر كم كردن اضطراب و زحمت داوطلبان باشيم
سيدمحمدباقر عبادي ادامه مي دهد: انتقاد مهم من به اين روش اين 
است كه با واگذاري امتحان دكترابه دانشــگاه ها ترس داوطلبان از 
گزينش دانشگاه ها كه در بعضي موارد گزينش براساس علايق شخصي، 
دانشجوي آن دانشگاه بودن و ساير گزينش هايي كه خارج از چارچوب 
گزينش علمي است، به مراتب بيشتر خواهد شد. منظور بنده اعتماد 
نكردن به سيستم ارزيابي دانشــگاه ها نيست. بلكه نكته اصلي بنده 
كاهش دغدغه هاي داوطلبان و كم كردن اضطراب و نگراني آنان است. 
نكته ديگر كه اضطراب دانشــجويان را به همراه دارد، ســرگرداني 
داوطلب در انتخاب دانشگاه ها در شيوه جديد است بدين صورت كه 
يك آزمون كلي در دروس پايه تخصصي و زبان و استعداد تحصيلي 
از دانشــجويان گرفته مي شــود تا درصورت قبولي مجوز مصاحبه 
در دانشــگاه ها را به دست بياورند با اين شــيوه داوطلب با قبولي در 
آزمون اوليه و گرفتن مجوز بايد به دنبال دانشگاه هاي مختلف براي 
پذيرش باشــد، در صورتي كه قبلا سازمان ســنجش داوطلب را به 
 دانشــگاه معرفي مي كرد؛ اين يعني چندين برابــر كردن زحمت و

 نگراني داوطلب. 

  ما به دنبال بهترين روش ها در دكترا هستيم
رئيس كميته آموزش عالي و پزشكي مجلس درباره اين تغييرات معتقد 
است كه هدف از آن بهبود سيستم ارزيابي و سنجش دانشجو در دروس 
تخصصي است كه از حوزه سازمان سنجش خارج است. جواد هروي 
مي گويد: مقطع دكترا با توجه به اهميت و حساسيت آن در پرورش 

نيروي تخصصي و ماهر در جامعه خيلي اهميت دارد و بايد گزينش 
آن به طور دقيق صورت بگيرد و از بهترين مدل هاي گزينشي براي آن 
استفاده شود تا بعدا در جامعه مشكل نيروي خام و بي تجربه را در مقطع 
دكترا نداشته باشيم. ايشان تصريح كردند: البته سازمان سنجش هنوز 
هم دنبال روش هاي سنجش بهتر است و اين تغييرات ايجاد شده با 

ارائه روش هاي بهتر، تغيير خواهد كرد. 

  تعلق خاطر دانشگاه ها به دانشجوهاي خود در همه دنيا
وي در پاســخ به اينكه واگذاري برگزاری امتحان به دانشگاه  از  نظر 
بعضي كارشناسان و داوطلبان، ترس از معيار هاي نابرابرانه در گزينش 
دانشگاه ها مانند انتخاب براساس اينكه دانشجوي خودشان باشد يا 

براساس علاقه شخصي انتخاب كنند را به همراه دارد، مي گويد: اگر 
قرار اســت از اين موضوع نگران باشيم، بايد بگوييم اين چيزي است 
كه در سراسر دانشگاه هاي دنيا ديده مي شــود و اكثر دانشگاه ها به 
دانشجوي خودشان توجه و عنايت بيشــتري دارند و اين به معناي 
بي عدالتي نيست چون در همه جاي دنيا ديده مي شود و نبايد به ديده 

منفي به آن نگاه كرد. 

  كيفيت سنجش نسبت به قبل
هروي ادامه داد: لزومي ندارد كه دانشجويان از تغييرات ايجاد شده نگران 
باشند چراكه اين تغييرات براساس شيوه ها و روش هاي اعمال شده در 
دكترا در سراسر دنياست و هدف آن بهبود كيفيت مقطع دكترا با توجه 

به تراكم داوطلبان اين مقطع است و كساني كه گمان مي كنند با اين 
روش دست اعتراض دانشجو و هرگونه گلايه او درصورت قبول نشدن در 
مصاحبه كوتاه مي شود، بايد توجه داشته باشند كه برعكس آن، دانشجو 
بهتر از قبل با اين شيوه در جريان رد يا پذيرش خويش است و چون با 
اساتيد و نخبگان ســروكار دارد، نكته هاي مثبت و منفي خويش را در 
جريان مصاحبه بهتر خواهد ديد. هروي همچنين تاكيد كرد: به خاطر 
اينكه هدف ما پذيرش شايسته ترين هاست و اين شايستگي در حوزه هاي 
تخصصي و خلاقيت هاي داوطلب و توانايي هاي وي در مصاحبه مدنظر 
ماست، سازمان سنجش ناگزير به واگذاري آن به دانشگاه است چراكه 
براي سازمان سنجش مصاحبه و آزمون شفاهي وجود ندارد، بنابراين اين 

شيوه بهتر از قبل خواهد بود. 

»كسب وكار« در گفتگو با كارشناسان آيين نامه جديد پذيرش دانشجويان دكترا را بررسي كرد 

گزينشبهترينها؛هدفتغییرات

گردشگران و اتباع 7 كشور مي توانند 
بدون رواديد )ويزا( به ايران سفر كنند، 
فقط كافي است گذرنامه معتبر داشته 
باشند و در فهرســت ممنو ع الورود ها 

نيز نباشند. 
براساس اطلاعات پليس فرودگاه هاي كشور، اتباع كشورهاي 
سوريه، تركيه، لبنان، جمهوري آذربايجان، گرجستان، بوليوي 
و مصر بدون آنكه به رواديد نياز داشــته باشند، -حتي از نوع 
فرودگاهي- مي تواننــد براي مدت زمان مشــخصي به ايران 

سفر كنند. 
لغو يا تســهيل رواديد ورود، يك اقدام ديپلماتيك اســت كه 
معمولا با در نظر گرفتن قوانين و شرايط كشورها و با توجه به 

مبادلات سياسي و گاه تجاري اتفاق مي افتد. 
ايران از دولــت دهم تصميم گرفت سياســت هايش را درباره 
رواديد آســان تر كند، به همين دليل اعلام كــرد مي خواهد 
دست كم با 60 كشور دنيا لغو رواديد داشته باشد، ادعايي كه 

هيچگاه به مرحله اجرا نزديك نشد. 
در دولت يازدهم اين تمايل بار ديگر مطرح شــد، براي همين 
كارگروهي با عضويت نهادهاي امنيتي و انتظامي، وزارت امور 
خارجه و سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري تشكيل شد كه 
تصميم ها و طرح هاي آن در كميســيون هاي تخصصي هيات 
دولت بررسي و مشخص شده و اكنون معطل تصويب در هيات 

وزيران است. 
افزايش اعتبار رواديد فرودگاهي ايــران از 14 روز به يك ماه 
يكي از اين تصميم ها بود كه مسعود سلطاني فر، رئيس سازمان 
ميراث فرهنگي و گردشگري به عنوان عضوي از هيات دولت، 

اعلام كرد  به زودي در هيات دولت تصويب مي شود. 
 ايــران درحــال حاضــر بــراي تمــام كشــورها غيــر از

 10 كشور كلمبيا، سومالي، انگليس، كانادا، آمريكا، بنگلادش، 
اردن، عراق، افغانســتان و پاكســتان امكان صدور رواديد در 

فرودگاه را فراهم كرده است. 
جدا از صدور رواديد فرودگاهي كه دولت ايــران امكان آن را 
براي تسهيل در سفر اتباع و گردشگران خارجي به اين كشور 
فراهم كرده، اتباع 7 كشور ســوريه، لبنان، تركيه، جمهوري 
آذربايجان، بوليوي، مصر و گرجستان مي توانند بدون رواديد و 
فقط با داشتن گذرنامه معتبر، مُهر ورود به ايران را دريافت كنند 
و براي مدت زماني مشخص طبق آنچه دولت ايران با توجه به 
توافقات ديپلماتيك و قوانين حاكميتي تعيين كرده است، به 

كشورمان سفر كنند. 
بر اين اساس شهروندان ســوريه 90 روز، گرجستان 45 روز، 
بوليــوي 30 روز، مصر 20 روز، لبنــان و جمهوري آذربايجان 
هر يك به مدت 15 روز بدون آنكه به رواديد نياز داشته باشند، 
مي توانند در ايران بمانند و اگر بيش از اين ســفر طولاني تري 
داشتند بايد براي گرفتن رواديد از طريق نمايندگي هاي وزارت 

خارجه اقدام كنند. 
ايران سال 1388 رواديدش را براي اتباع جمهوري آذربايجان 

لغو كرد، اين سياستي يك طرفه از جانب دولت ايران بود، چرا 
كه اتباع ايراني بدون رواديد نمي توانند به اين كشور سفر كنند. 
اگرچه اتخاذ اين سياست ورود اتباع آذربايجاني به ايران را در 
يكي دو سال اخير كه بيشتر براي تجارت يا درمان سفر مي كنند 
افزايش داده است. بر اساس آمارهاي سازمان ميراث فرهنگي و 
گردشگري جمهوري آذربايجان دومين كشور گردشگرفرست 

به ايران پس از عراق است. 

 بــا آنكــه ايــران و گرجســتان نيــز يــك توافقنامــه 
دو طرفه براي لغو رواديد داشتند، اما سال 92 دولت گرجستان 
يك باره و يك طرفه از اين توافقنامه خارج شد و بار ديگر رواديد 
خود را براي ايراني ها برقرار كرد. دليل گرجستان براي تغيير 
رويكردش »نگراني دولت از گسترش روابط بازرگاني و استفاده 
ايران از سيستم  مالي اين كشور براي دور زدن تحريم ها« اعلام 

شد. 

اما ايران با دولت مصر نيز اين سياست  را يك طرفه اجرا مي كند 
و در شرايطي كه اتباع مصري امكان سفر 20 روزه به ايران بدون 
داشــتن رواديد را دارند، اما دولت مصر سياست هاي چندان 
آساني در صدور رواديد براي اتباع ايراني ندارد، به شكلي كه در 

حال حاضر تعاملات گردشگري دو كشور كاملا ضعيف است. 
لغو رواديد ايران با لبنان نيز يك طرفه انجام شد، اما دولت اين 
كشور در سال 90 اعلام كرد رواديد خود را براي اتباع ايراني لغو 

مي كند، چرا كه بنابر اظهارات وزير جهانگردي لبنان، ايراني ها 
يكي از مهم ترين گردشگران لبنان به شمار مي آيند. لبنان حتي 
براي يك دوره آزمايشي رواديد خود را براي ايراني ها فرودگاهي 
كرد، اما تاكنون خبري از لغو رواديد نشده است. موافقتنامه لغو 
رواديد با بوليوي نيز در سال 2012 امضا و اعلام شد و ايران اتباع 
بوليوي را بدون رواديد مي پذيرد. اين اقدام در راستاي گسترش 

مناسبات ايران با ساير كشورها اعلام شد. 

 بر اساس اطلاعات پليس فرودگاه های كشور اعلام شد

سفرآزادبهايرانبراياتباع7كشور



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2714| دوشنبه 8 اسفندماه1401

کشاورزي

قائم مقام امور باغبانــي وزارت جهاد 
كشاورزي گفت: باغات زيتون كشور 
زير شــاق شــوري خاك و كم آبي 
قــرار گرفته اند. جهانگيــر عرب، در 
نشســت با مديران ســازمان جهاد 
كشاورزي اســتان قزوين و كارشناســان مرتبط با محصول 
زيتون اســتان هاي قزوين، گيان و زنجان افزود: با توجه به 
بروز آفات مختلف بايد با اصاح باغــات به زيتون داران براي 
مبارزه با آنها كمك كرد. وي بر اســتفاده از روش هاي نوين 
در باغات زيتون كشور تاكيد و اظهار داشت: مديريت باغات و 
اصاح آنها از سوي باغداران سنتي در سه استان زنجان، قزوين 
و گيان به عنوان استان هاي زيتون خيز كشور كم رنگ شده 
به گونه اي كه باغات سياهپوش قزوين به مركز تجمع مگس 

زيتون تبديل شده است.
 وي، يكي از مهم ترين عوامل خســارت زا در باغ هاي زيتون 
كه در سال هاي اخير باعث بروز مشــكاتي جدي در توليد 
اين محصول در كشــور شده اســت را آفت مگس زيتون نام 
برد و گفت: اين آفت بومي ايران نبوده و در گذشته جزو آفات 
قرنطينه اي محسوب مي شد. وي اضافه كرد: خسارت ناشي از 
اين آفت ممكن است عاوه بر خسارت كمي روي ميوه، باعث 
از دست رفتن ارزش كيفي روغن زيتون و كاهش كميت آن 
شود، بنابراين ضروري اســت با مديريت صحيح با اين آفت 

مبارزه كنيم. 

   اســتفاده از توان بخش دولتي و خصوصي براي 
مبارزه با آفت ها

كارشناس مســئول پيش آگاهي وزارت جهاد كشاورزي نيز 
در اين نشست گفت: در سال هاي گذشته براي پيش آگاهي 
و مبارزه با آفت مگس زيتون از توان بخش خصوصي استفاده 
مي شد ولي امسال سازمان حفظ نباتات بايد از توانمندي هاي 
خود استفاده كند كه اين كار با توجه به موقعيت آب وهوايي 
و وجود آفت، بيشتر دشوار اســت. علي اكبري به روش هاي 
مبارزه و كاهش خسارت مگس زيتون در كشور اشاره كرد و 
افزود: مديريت باغ يكي از روش هاي مناســب براي مبارزه با 
اين آفت است، به گونه اي كه استفاده از روغن پاشي زمستانه 
تا حد زيادي مي تواند مهم ترين آفات زيتون از جمله كنه ها، 
شپشك ها و پيسل زيتون را كنترل كند. اكبري، هرس و حذف 

شــاخه هاي نابجا و پاجوش ها، حذف شاخه هاي بزرگ يا كم 
كردن ميزان شاخه هاي گل دهنده و ميوه دهنده را راهي موثر 
در كاهش آلودگي و گونه هاي متعــدد آفات عنوان كرد. وي 
افزود: آبياري به موقع با حجم آب مناســب مي تواند درختان 
زيتون را محافظت كرده و از همه آفات جلوگيري كند ضمن 
اينكه كوددهي مناسب براساس آزمايش خاك و برگ و حذف 
علف هاي هرز نيز مي تواند عاوه بر نابودي پناهگاه آفت طي 

ساعات گرم روز از شيوع بيماري نيز جلوگيري كند. 

  مي تــوان خســارت مگــس زيتــون را بــه 
يک درصد كاهش داد

وي در پايان اجراي روش هاي مبارزه زراعي و مكانيكي جهت 
كاهش خسارت مگس زيتون شامل برداشت كامل محصول، 
جمع آوري ميوه هاي ريخته شــده بر زمين و انهــدام آنها، 
برداشت به موقع زيتون، پاشــيدن يك لايه نازك از محلول 
يك نوع خاك رس به نام كائولين روي درختان، شخم پاييزه 
و زمســتانه، نصب تله هاي زياد در باغات، روش طعمه پاشي، 
استفاده از انواع جلب كننده هاي غذايي و توصيه هاي ترويجي 
را از جمله راه هاي مبارزه با اين آفت بيان كرد. در اين نشست 
روسا و كارشناســان حفظ نباتات سه استان قزوين، زنجان و 
گيان ضمن ارائه عملكردهاي صورت گرفته درباره مبارزه با 
آفت مگس زيتون، راهكارهاي پيشنهادي خود را ارائه كردند. 
رئيس سازمان حفظ نباتات گفت: درصورت مديريت صحيح 
و پيش آگاهي به موقع، مي توان خسارت آفت مگس زيتون را 
كه درحال افزايش اســت، تا كمتر از يك درصد كاهش داد. 
محمدعلي باغســتاني در نشســت با مديران سازمان جهاد 
كشاورزي اســتان قزوين و كارشناســان مرتبط با محصول 
زيتون در اســتان هاي قزوين، گيــان و زنجان، آفت مگس 
زيتون را يك خطر جدي براي اين محصول باغي دانســت و 
افزود: مگس زيتون يك آفت همگاني در ســه استان قزوين، 
گيان و زنجان و آفتــي قرنطينه اي در مابقي اســتان هاي 
كشور اســت، به گونه اي كه در اين سه استان بايد كشاورزان 
به مبارزه با اين آفــت بپردازند و در ديگر اســتان ها به دليل 
همگاني نشــدن، دولت و ســازمان حفظ نباتات موظف به 
 مبارزه با اين آفت اســت. وي اظهار كرد: آفت مگس زيتون 
 مي توانــد 70 تــا 80 درصد بــه باغ هــاي زيتــون و اين 

ميوه آسيب بزند. 

   مبارزه با مگس زيتون برنامه بلندمدت مي خواهد
اين مســئول تاكيد كرد: باوجود همگاني شدن آفت مگس 
زيتون در سه اســتان گيان، قزوين و زنجان، سازمان حفظ 
نباتات با كمك هاي فني، آموزشي و ترويجي به باغداران براي 
مبارزه با اين آفت كمك مي كند.  وي يادآور شــد: ســازمان 
حفظ نباتات ســالانه حدود 120 ميليارد ريال براي مبارزه 
بيولوژيك و غيرشيميايي سرمايه گذاري مي كند. باغستاني 

يادآور شد: 600 نوع عامل بيماري زاي گياهي و نباتي وجود 
دارد كه از اين تعداد 20 نوع آفت خسارات بيشتري دارند كه 
مگس زيتون يكي از آنهاست. رئيس ســازمان حفظ نباتات 
كشور، مبارزه با آفت مگس زيتون را نيازمند سرمايه گذاري 
بلندمدت دانست و گفت: براي موفقيت در مبارزه با اين آفت 
بايد از روش هاي نوين به شكل مطلوب بهره ببريم. باغستاني 
اظهار كرد: اگرچــه مگس زيتون آفت عمومي نيســت ولي 

انتظار مي رود به زيتون كاران بــراي مبارزه با اين آفت كمك 
شده و اعتبارات مناســبي در اين زمينه اختصاص پيدا كند. 
وي اظهار كرد: مگس زيتون در باغ هاي صنعتي كه مديريت 
صحيح توليد و مبارزه مناســب و به موقع در آن وجود دارد، 
هيچ مشكلي ايجاد نكرده اســت اما باغ هايي كه رها شده اند 
 يا باغداران به آنها رسيدگي نمي كنند، از وجود اين آفت رنج 

مي برند. 

قائم مقام امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي عنوان كرد 

باغاتزيتونزيرشلاقشوريخاكوکمآبي

عسل، خوراك ســالم و مغذي و ايران 
از بزرگ تريــن توليدكننــدگان اين 
محصول اســت اما بازار فروش عسل 
وضعيت مناســبي ندارد. كسي دقيقا 
نمي داند عســلي كــه در كارخانجات 
به صورت صنعتي و تحت نام برندهاي مشــهور به بازار عرضه 
مي شــود، مرغوبيت واقعي دارد يا عســلي كه توليدكنندگان 
پرتعداد اين محصــول با برندهاي ناشــناخته بــه بنكدارها، 
خواربارفروشي ها، لبنياتي ها و عطاري ها عرضه مي كنند؟ كار 
به جايي رسيده كه حتي برخي مغازه های غير مرتبط هم عسل 
مي فروشند و عسلي را كه براي فروش عرضه مي كنند، با تبليغ 
روي ويترين واحد صنفي، بهترين عسل فان منطقه يياقي و 
معروف كشــور اعام مي كنند. رئيس اتحاديه زنبورداران اين 
وضعيت را نتيجه از هم گســيخته بودن زنجيره توليد و توزيع 
مي داند و معتقد است براي شفاف شدن بازار عسل بايد به سوي 

راه اندازي فروشگاه هاي تخصصي عسل حركت كنيم. 

  انتقاد از فروش عسل در واحدهاي صنفي غيرمرتبط
عفت رئيسي ســرحدي، با بيان اينكه سودجويي در بازار عسل 
به امري طبيعي مبدل شده و حساسيت مراجع ذي ربط نسبت 
به اين موضوع از بين رفته اســت، به »كســب وكار« مي گويد: 
واحدهاي صنفــي با جواز خواربارفروشــي، لبنيات، عطاري و 
گياهان دارويي و فروشگاه هاي بزرگ زنجيره اي به فروش انواع 
عسل در بسته بندي هاي صنعتي و سنتي مبادرت مي كنند اما 
اتحاديه نمي تواند ســامت و مرغوبيت تمام اين محصولات را 
تضمين كند. واقعيت اين اســت كه نظارت بر اين بازار به دليل 
گستردگي كار ساده اي نيست اما انتظار ما اين است كه حداقل 
اتحاديه ها و تشكل هاي صنفي و همچنين سازمان هاي نظارتي 
تحت امر دولت با مصاديق واضح تخلف برخورد كنند، مثا وقتي 
واحد صنفي كاما غيرمرتبط مثل مشاور اماك يا گل فروشي يا 
حتي كبابي، اقدام به فروش عسل مي كند، اتحاديه مربوطه بايد 
با آنها برخورد كند. سازمان هاي نظارتي دولت هم در اين زمينه 
بايد جدي تر برخورد كنند چون اگر عسلي كه در همه جا حتي 
توسط دست فروشان و به صورت فله اي عرضه مي شود، مشكل 
بهداشتي داشته باشــد، مردم صدمه مي بينند و سامتشان به 

خطر مي افتد. 

  خريد عسل مطمئن از فروشگاه هاي تخصصي 
رئيس اتحاديه زنبورداران ريشه مشكل بي اعتمادي به كيفيت 
عسل را در از هم گسيخته بودن زنجيره توليد، فرآوري، توزيع 
و فروش ايــن محصول مي دانــد و تصريح مي كنــد: اتحاديه 
زنبورداران به عنوان يك تشــكل صنفي فراگير در امر توليد و 
نظارت بر آن فعاليت مناســبي دارد اما رصد و نظارت بر ادامه 
زنجيره توزيع و فروش اين محصول به عهده ما نيســت. البته 
مذاكراتي با مراجع مســئول داشــته ايم تا در ايــن زمينه هم 
فعاليت خود را گســترش دهيم و مهم ترين اقدام ما اين است 
كه فروشــگاه هاي تخصصي عســل را تحت نظــارت اتحاديه 

راه اندازي مي كنيم. اين فروشگاه ها با تعداد خيلي كم در برخي 
استان ها مثل البرز راه اندازي شده اند اما با اقدامات انجام شده 
اميدواريم فعاليت آنها در اســتان تهران و ســاير استان ها هم 
به سرعت گسترش يابد. به گفته اين مقام مسئول با راه اندازي 
اين فروشگاه ها زنجيره توليد و توزيع و فروش عسل تكميل و 
قابل نظارت مي شــود و مردم مي توانند در فروشگاه هاي تحت 
نظارت اتحاديه با اطمينان خاطر محصول استاندارد و مرغوب 

را خريداري كنند. 

  مشكل بيمه زنبورداران حل نشده است
خانم رئيسي ســرحدي، با اشــاره به ظرفيت قابل توجه ايران 
براي تبديل شــدن به قطب توليد عسل جهان خاطرنشان كرد: 

توليدكنندگان عســل نيازي به اينكه دولت دستشان را بگيرد، 
ندارند و تنها انتظار ما از دولت اين است كه قوانين را در راستاي 
حمايت از زنبورداران اصاح كند. بــراي مثال يكي از مهم ترين 
مسائلي كه زنبورداران را در چند سال اخير با مشكل مواجه كرده، 
مساله بيمه زنبورداران است. متاسفانه طبق بند 20 ماده واحده 
قانون تامين اجتماعي زنبورداراني كه از ســال 89 به هر نحوي 
بيمه بوده  اند، ديگر قادر به اســتفاده از مزاياي بيمه زنبورداري 
 نيســتند و تاش هاي ما براي حذف اين بنــد تاكنون به جايي

نرسيده است. 

  40 فروشگاه مختص عسل راه اندازي مي شود
همچنيــن رئيس امــور توليــدات زنبورعســل وزارت جهاد 

كشــاورزي گفت: از 1/6 ميليون تن عســل توليدي در دنيا، 
80 هزار تن در ايران توليد مي شــود كه ســال گذشته ۵ هزار 
و ۳7 تــن از آن به كشــورهاي مختلف صادر شــد. ماشــاا... 
جمشــيدي با بيان اينكه در دنيــا از نظر توليد عســل رتبه 
 هشتم را دارا هســتيم، گفت: اگرچه خشكسالي ها و ريزگردها 
بر ميزان توليد عسل بي تاثير نيســت اما خوشبختانه به دليل 
پهناوري كشور درصورت كاهش توليد در يك منطقه، مناطق 
ديگر ايــن موضــوع را جبران مي كند. ماشــاا... جمشــيدي 
تصريح كرد: كشــورهاي هدف ما در صادرات عســل تركيه و 
كشورهاي حاشــيه خليج فارس هســتند. وي افزود: مصرف 
سرانه عســل به ازاي هر نفر در ســال 920 گرم و سرانه توليد 
حدود 996 گرم اســت. رئيس گــروه توليدات زنبورعســل 

وزارت جهاد كشــاورزي با اشــاره بــه ايجاد فروشــگاه هاي 
عرضه عســل گفت: بــراي عرضه عســل مرغــوب و طبيعي 
در تاش هســتيم تا با همكاري صندوق حمايت از توســعه 
 زنبورداري، انجمن زنبورعســل كشــور و اتحاديه سراســري 
زنبــورداري ايــن فروشــگاه ها را تاســيس كنيم تــا مردم 
بــا اطمينان خاطــر از فروشــگاه ها اقــدام به خريــد كنند. 
رئيس گــروه توليدات زنبورعســل وزارت جهاد كشــاورزي 
با بيــان اينكه برنامه ما تاســيس حدود 40 فروشــگاه عرضه 
محصولات زنبورعســل در كشــور بــراي ايجــاد اطمينان 
خاطر مــردم از كيفيت محصولات خريداري شــده، اســت، 
 گفت: در 10 تــا 1۵ روز آينده يكي از اين فروشــگاه ها با يك 

برند خاص آغاز به كار مي كند.

رئيس اتحاديه زنبورداران در گفتگو با »كسب وكار« اعلام كرد 

راهاندازيفروشگاههايتخصصيعسل
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بالاخره پس از كش وقوس هاي فراوان، 
شــاهد به نتيجه رســيدن مرحله اول 
مذاكرات بوديم كه مي تواند تاثيراتي را 
بر اقتصاد كشور، مسكن، طلا، ارز و دلار 

داشته باشد. 
رئيس اتحاديه كشــوري طلا و جواهر، درباره وضعيت بازار طلا 
پس از توافق هسته اي در گفتگو با »كسب وكار« گفت: درمجموع 
نتيجه مذاكرات تاثيــر مثبت بر اقتصاد كشــور دارد اما نبايد از 
مذاكرات توقع معجزه داشت چرا كه خيلي از مشكلات اقتصادي 

با آن حل نمي شود. 
محمد كشتي آراي افزود: شوك قيمتي بازار طلا و سكه كه پس از 
اعلام نتيجه مذاكرات هسته اي حاكم شد، پايان يافته و بازار طلا 

مسير طبيعي خود را ادامه خواهد داد. 
به گفته وي، بازار طلا و ســكه در تهران همزمان با اعلام خبر به 
نتيجه رسيدن مذاكرات ايران و گروه 1+5 با نوساناتي روبه رو شد و 

برخلاف انتظار، قيمت ها كمي افزايش يافت. 
كشتي آراي با بيان اينكه برخلاف پيش بيني ها قيمت طلا و سكه 
در ساعات اوليه اعلام نتايج مذاكرات هســته اي افزايش يافت، 
گفت: البته اين موضوع جنبه رواني داشت و بعد از فروكش كردن 
اين هيجانات و كم شدن تقاضا دوباره بازار به وضعيت قبلي خود 

بازگشت. 
وي با تاكيد بر اينكه، افزايش قيمت ها در اين بازار موقتي بود، اظهار 
داشت: در حال حاضر بازار به وضعيت قبل خود بازگشته و مردم 

تمايلي براي خريد طلا ندارند. 
كشــتي آراي عنوان كرد: طي ماه هاي گذشــته همواره به اين 
مســاله تاكيد كرده بودم كــه پايان مذاكرات تاثيــر چنداني بر 
 قيمت طلا و ســكه ندارد و بحث مذاكرات و نتايج آن تنها جنبه 

رواني دارد. 
رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر ادامه داد: قيمت طلا، سكه و 
ارز در روزهاي ابتدايي با اعلام توافق هسته اي افزايش يافت كه اين 
امري طبيعي است و پيش بيني ما همين افت قيمت ها در روزهاي 
آينده بود كه در حال حاضر شاهد آن هستيم. هيجانات ناشي از 
بازار و افزايش تقاضاي موجود در بازار نيز در اين افزايش قيمت 

بي تاثير نبود. 
وي افزود: تقاضا بسيار زياد اما فروش كم بود، همين مساله قيمت 
طلا را افزايش داد. البته توافق هسته اي تاثير چنداني در بازار سكه 

و طلا ندارد و حتي درصورت اجراي توافقات تاثيرات آن تا چند ماه 
آينده نمودار خواهد شد. 

رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر با بيان اينكه در چند ماه اخير 
همه مسائل اقتصادي و خريدوفروش ها با نگاه به مسائل سياسي 
انجام مي شــد، گفت: معمولا در فرصت هاي اين چنيني كساني 
كه در گذشــته دارايي هاي خود را به پول نقد تبديل كرده اند، از 
فرصت اســتفاده كرده و با كاهش مقطعي قيمت ها به بازار وارد 

شده و خريد مي كنند. 
وي ادامه داد: معمولا خريد هاي اين چنينــي عرضه و تقاضا را از 

تعادل خارج مي كند و موجب افزايش موقتي قيمت ها مي شود. 
اين مقام صنفي در ادامه درباره كاهش قيمت و وضع بازار گفت: 
در اين شرايط بازار خريدوفروش از رونق مي افتد و ديگر معامله اي 
انجام نمي شــود. دليل اين موضوع هم اين خواهد بود كه مردم 
منتظر كاهش بيشتر قيمت هســتند تا براي خريد اقدام كنند 
اما در زماني كه با افزايش قيمت مواجهيم، خريدوفروش بيشتر 
مي شود و دليل مردم نيز اين است كه نمي خواهند كالا را با قيمت 

بالاتر بخرند. 
كشتي آراي در پاسخ به اين پرسش كه روند نزول قيمت طلا تا چه 
زماني ادامه دارد، اظهار كرد: بخشي از نزولي بودن قيمت مربوط 
به اين است كه مدت كمي از اتمام ايام ماه مبارك رمضان گذشته 
كه تقاضاي اين كالا در اين ماه كاهش مي يابد و بخشي ديگر متاثر 

از بازار جهاني است. 
به گفته كشــتي آراي، بخش اعظم اين كاهش قيمت مربوط به 
تصميمات اتحاديه اروپاســت كه باعث شده بهاي طلاي جهاني 

كاهش يابد و از اين رو قيمت طلا در داخل كشور افت كند. 
وي يادآور شد: بخشي ديگر نيز مربوط به مذاكرات ايران با 5+1 
است. وقتي اين شاخص هاي تاثيرگذار متوقف شوند، نوسان قيمت 

نيز در حالت ساكن قرار خواهد گرفت. 
بازارهاي ايران در ســال ٩٣ با ركود مواجه بودند اين ركود البته 
در بازار سكه و طلا نمود بيشتري داشت چون مردم بعد از اينكه 
همه هزينه ها را پوشش دادند، به سراغ خريد سكه و طلا مي روند 
بنابراين در سال گذشته تا ضرورت ايجاب نمي كرد، كسي براي 

خريد به اين بازار نمي رفت. 
او ادامه داد: در سال ٩٣ بازار ســكه و طلا مانند سال ٩٢ با ثبات 
قيمت ها مواجه بود به اين ترتيب با از بين رفتن نوســان در بازار، 

انگيزه خريد با هدف ذخيره كردن كاهش يافت. 

كشــتي آراي افزود: در اين ميان توليدات طلاي كشــور هم با 
كاهش محسوســي مواجه بود به نحوي كه حتي در اين روزهاي 
پاياني سال جز كســاني كه با ضرورتي مواجه هستند، كسي به 
بازار طلا نمي رود از جمله ايــن متقاضيان هم عروس و دامادها و 

خانواده هايشان هستند. 
كشتي آراي با اشاره به اينكه سال ٩٣ سال چندان دلچسبي براي 
فعالان بازار طلا نبود، تاكيد كرد: همه فعالان اقتصادي ازجمله 
اهالي بازار طلا اميدوارند با تدابير جديد دولت براي رونق فضاي 
كسب وكار، توافق هسته اي و لغو تحريم ها رونق به اقتصاد ايران 

بازگردد. 
رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر اظهار اميدواري كرد قيمت 
سكه و طلا هم بر مدار ثبات حركت كند و كمتر شاهد نوسان هاي 

محسوس در قيمت ها باشيم. 

 طراحي هاي اوليه شناسنامه مصنوعات طلا و جواهر
محمد كشــتي آراي، همچنين درباره شناسنامه مصنوعات طلا 
و جواهر اظهار داشــت: طراحي هاي اوليه شناسنامه مصنوعات 
طلا و جواهر انجام شده اما هنوز اجرايي نشده است. به گفته وي 
اين شناسنامه يك باركد همراه حروف و عدد است و حتي شماره 
پيامكي نيز روي آن قيد شــده اســت. اين حروف و اعداد شامل 
ويژگي هايي چون وزن، عيار، نام ســازنده و تاريخ ساخت است. 
همچنين شماره پيامك واحدي براي اطلاع رساني از وجود طلاي 

تقلبي قيد شده است. 
اين مقام صنفي تصريح كرد: البته در گذشــته برخي سازندگان 
طلاجات نشاني و برند خود را روي ساخته ها حك مي كردند، اما 
ما قصد داريم با استفاده از فناوري هاي نوين، شكل شناسنامه را 

تغيير داده و آن را متحدالشكل كنيم. 

كشتي آراي تصريح كرد: شناسنامه دار كردن مصنوعات طلا، كاري 
دشوار و در عين حال بسيار سودمند است. چراكه هم جلوي تحويل 
طلاي تقلبي به مردم گرفته مي شــود و هم طلايي كه به صورت 
قاچاق وارد كشور شده باشد، به راحتي قابل شناسايي است. مردم 
مي توانند با اين اقدام راحت تر از گذشته اقدام به خريد طلاجات 
كنند. در كنار اين اشتغال موجود در صنعت طلاسازي نيز حفظ 

خواهد شد. 
وي خاطرنشان كرد: در تمام دنيا يك چنين اقداماتي براي مبارزه 
با قاچاق طلا و حفاظت از منافع شــهروندان انجام مي شــود و 
همان گونه كه مي دانيد تمام شمش هاي طلا داراي شماره سريال 
خاصي هستند كه شناســايي آن را راحت مي كند. لذا در ايران 
نيز به زودي با وارد كــردن فناوري هاي ظريف و خاص، اين اقدام 

عملياتي خواهد شد. 

 رئيس سابق اتحاديه کشوري طلا و جواهر با اشاره به راهکارهاي کاهش تقلب و قاچاق

طلا و جواهرات شناسنامه دار به بازار مي آيد 

اصناف

در پي توافق هســته اي ميان ايران و 5 
قدرت جهان، بخشــي از تحريم ها عليه 
ايران برداشته  شد و بســياري از برندها 
آمادگي خود را بــراي ورود به بازار ايران 

اعلام كردند. 
به اين ترتيب انتظار مي رود بازار موبايل كشورمان در پي اين توافق 
تحت تاثير اين موضوع قرار گيرد. البته بسياري از بازاريان معتقدند 
خيلي زود است كه درباره تاثير اين توافق  بر بازار كشور صحبت شود، 
اما مثل همه صنوف تنها در طول چند روز ابتدايي بعد از توافقات 
هسته اي بازار موبايل كشور كه ماه هاست در ركود و كسادي به سر 
مي برد، همزمان با نوسان نرخ ارز، كمي تكان خورد و ركود شكسته 

شد. 
كارشناسان معتقدند اين وضعيت آشفته بازار كمي بهبود و ميزان 
واردات قاچــاق در بازار كشــور كاهش می يابــد.  رئيس اتحاديه 
فروشندگان دســتگاه هاي صوتي و تصويري و تلفن همراه درباره 
وضعيت حال حاضر بازار موبايل در گفتگو با »كسب وكار«، گفت: 
به جرات مي گويم كــه تلفن همراه به اندازه كافــي در بازار وجود 
دارد و مي توان اين نويد را به مردم داد كه با از بين رفتن تحريم ها 
و توافقات صورت گرفته وضعيت بازار در اين بخش مناسب شده و 

رو به بهبود برود. 
ابراهيم درستي افزود: شرايط حال حاضر كشور شرايطي است كه 
نمايندگي هاي بزرگ تلفن همراه را ترغيب مي كند تا براي ورود به 

بازار ايران اقدام كنند و اين حركت به نفع بازار ماست. 
به گفته ابراهيم درستي با ورود نمايندگي هاي خارجي توليدكننده 
تلفن همراه به بازار داخلي، دست دلالان و واسطه ها از اين بازار كوتاه 
مي شود و روزي فرا مي رسد كه بازار بدون دلال روي خوش خود را 

به خريدار و فروشنده نشان خواهد داد. 
روند قاچاق، هم توليدكننده و هم مصرف كننده داخلي را متضرر 
مي كند. با اين حال اميدواريم با حركات مثبتي كه در ادامه سال و 
با توجه به لغو تحريم ها صورت مي گيرد، دست دلالان از بازار كوتاه 

شود و خواب خوش برهم زنندگان بازار به كابوس تبديل شود. 
نايب رئيس اتاق اصناف تهران ادامه داد: با لغو تحريم ها همچنين 
از ســوي ديگر كالاهاي باكيفيت و با قيمت مناسب نيز به دست 

مصرف كنندگان مي رسد. 
وي تاكيد كرد: قيمت گوشي تلفن همراه به وضعيت و ثبات قيمت 
دلار بستگي دارد. بر اين اساس زماني قيمت ها رو به ثبات مي رود كه 

قيمت دلار ثابت بوده و افت وخيز نداشته باشد. 

سود ناچيز واردات گوشي هاي بالاي 700هزار تومان
بازار گوشي تلفن همراه نسبت به ســال گذشته با كاهش واردات 
مواجه بوده، به طوري كه شركت هاي وارد كننده از كاهش ٣5 تا ۴۰ 

درصدي خبر داده اند. 
ابراهيم درستي در ادامه با اشاره به سود ناچيز واردات گوشي هاي 
بالاي 7۰۰ هزار تومان عنوان كرد: واردات گوشي هاي تلفن همراه 
شامل ۶ تا 7 درصد تعرفه، ٩ درصد ماليات و 7 درصد مخارج است، 
در چنين شرايطي واردات گوشي تلفن همراه براي گوشي هاي با 

قيمت بالاتر از 7۰۰ هزار تومان، براي شركت هاي داخلي سودآور 
نيست. وي افزود: در چنين شرايطي كاهش تعرفه يا در مراحل آخر 
به صفر رساندن تعرفه، از نخستين راه هاي كنترل قاچاق گوشي هاي 

تلفن همراه است. 

رجيستر گوشي هاي تلفن همراه؛ راه نظارت بر قاچاق
وي در ادامه ثبت كردن )رجيستر( گوشــي هاي تلفن همراه را از 
راه هاي نظارت بر قاچاق اعلام كرد و گفت: با استفاده از اين روش 
مي توان نظارت كامل بر گوشي هاي تلفن همراه داشت و بسياري از 

مشكلات از جمله رديابي از اين طريق حل خواهد شد. 
رئيس اتحاديه فروشندگان دستگاه هاي صوتي و تصويري و تلفن 
همراه در ادامه تصريح كرد: در ايران در دهه ۸۰، گوشي هاي تلفن 
همراه به ثبت مي رسيد ولي در ادامه به دليل برخي از مشكلات در 
مخابرات اين طرح متوقف شد.  ثبت كردن گوشي تلفن همراه بدين 
معني است كه شركت هاي وارد كننده تلفن همراه سريال كالا هاي 
وارد شده را به مخابرات ارائه مي كنند و در ادامه مخابرات براي هر 
گوشي تلفن همراه كد داخل كشور صادر مي كند كه از اين طريق 
گوشي تلفن همراه قابل پيگيري است و درصورت سرقت يا مفقود 
شدن، گوشــي تلفن همراه به طور كامل از كار مي افتد.  وي افزود: 
بنابراين بايد بگويم كه از اين طريق حجم قاچاق گوشي تلفن همراه 

به ميزان قابل توجهي كاهش خواهد يافت. 

گوشي تلفن همراه جزئي از سبد كالاست
وي تاكيد كرد: ريسك قاچاق براي گوشي هاي تلفن همراه بسيار 
كم است و با توجه به اينكه امروزه گوشي تلفن همراه جزئي از سبد 
كالاســت، بايد از منظر ديگري به آن نگاه كنيم. اما با توجه به لغو 
تحريم ها مي توان چشم انداز روشني را براي اين بازار پيش بيني كرد. 
نايب رئيس اتاق اصناف تهران در ادامه به سيســتم هاي كنترل و 
نظارت كشور تركيه اشــاره كرد و اظهار داشت: گوشي هاي تلفن 
همراه در خارج از اين كشور قفل است و براساس سيستم دقيق آنان 

گوشي هاي تلفن همراه كاملا تحت كنترل و نظارت است. 
درستي در ادامه تصريح كرد: قاچاق تنها يك طرف قضيه است و 
بعضي از گوشــي هاي تلفن همراه تاييديه سلامت ندارند. نظارت 
بايد به گونه اي باشــد كه منافع دولت و منافع فروشنده و سلامت 
مردم تضمين شــود.  رئيس اتحاديه فروشندگان دستگاه هاي 
صوتي و تصويري و تلفن در پاسخ به بحث گارانتي گوشي هاي 
برند، گفت: نمايندگي ها موظف به ارائه خدمات پس از فروش 
هستند. اما درباره مساله قاچاق در اكثر اوقات ضمانتنامه ها مورد 
قبول نيست زيرا شركتي براي پاسخگويي وجود ندارد و گوشي 
تلفن همراه از طريق مجاري غيرقانوني وارد كشور شده است و 
به همين دليل خدمات پس از فروش براي ارائه به مشتري وجود 
ندارد.  وي گفت: بازار گوشي تلفن همراه نسبت به سال گذشته 
با كاهش واردات مواجه بوده، به طوري كه شركت هاي وارد كننده 

از كاهش ٣5 تا ۴۰ درصدي خبر داده اند. 
وي همچنين درباره تاثيرات و دلايل كاهش واردات گوشي تلفن 
همراه در كشور نيز اظهار داشت: اين كاهش از تعطيلات نوروز 

سال گذشته شروع شد و بحث توافق هسته اي و نوسان قيمت 
ارز كاملا تاثيرگذار بوده است. با اين همه تا چندي ديگر درباره 

كليات اين مساله آمارهايي تهيه و اعلام خواهد شد. 
اين در حاليســت كه به گفته كارشناســان، با توجه به اينكه 
شناسايي موبايل هاي قاچاق در بازار ايران به سادگي و با هزينه 
اندك ممكن است، دليل سستي دولت در جلوگيري از قاچاق 
معلوم نيســت. برخي نيز باورشان اين اســت كه قاچاقچيان 
ســازمان يافته اند و توانايي هاي فوق العاده اي دارند كه قدرت 
دولت در برابر قدرت آنها ناچيز است. مردم ايران علاقه مندند 
بدانند پشت و پس قاچاق سودآور موبايل كدام افراد قرار دارند 

اما اين آرزو انگار لباس عمل نمي پوشد. 

چند توصيه به خريداران
رئيس اتحاديه فروشندگان دســتگاه هاي صوتي و تصويري و 

تلفن همراه توصيه هايي نيز به خريداران تلفن همراه داشت. 
براســاس گفته هاي درســتي، خريداران بايد قبــل از خريد 
تلفن همراه، ويژگي ها و شــرايط روز بازار ايــن كالا را مدنظر 
قرار دهنــد و اطلاعات كافــي و لازم را در اين زمينه كســب 
كرده و سپس اقدام به خريد كنند. به عبارت ديگر، مشتريان 
بهتر اســت قبل از مراجعه به بازار به روشني نسبت به خريد 
كالاي مورد نظــر تعيين تكليف كــرده باشــند و بدانند كه 
 مايل به خريد چه نوع گوشــي با چه حــدود قيمتي و با چه 

ويژگي هايي هستند. 

به اين ترتيب هنگام خريد كمتر دچار ترديد شده و نسبت به 
آسيب هاي مالي خريد مصون تر مي مانند. نكته ديگري كه او 
اشــاره مي كند، خريد از واحدهاي داراي مجوز است چراكه 
واحدهاي داراي مجوز، كالاي اصــل را به بازار ارائه مي كنند و 
تخلفات كمتري در اين واحدها رخ مي دهد. آنچه در اين ميان 
مهم است، ساماندهي بازار در روزهايي است كه بهبود و آرامش 

در آن احساس مي شود. 
درواقع همزمان با بهبودي در اين بازار، بايد به ساماندهي آن 
نيز پرداخت تا آرامش و ثبات بيشتري در اين فضا حاكم شود. 
اگرچه راه اندازي سامانه اطلاع رساني به خريداران نيز به بهبود 

اين بازار و آگاهي بيشتر مخاطبان كمك مي كند. 

 نايب رئيس سابق اتاق اصناف تهران در  بررسی  بازار تلفن همراه:

دست دلالان از بازار موبايل کوتاه مي شود
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

شاخصه هاي رفتاري در تبليغات
مــا بـــراي طراحـــي كمپـــين هاي 
تبليغاتي مان تلاش بسيار زيادي مي كنيم 
و به دنبال اين هســتيم كه حداكثر تاثير 
ممكن را بر جامعه مخاطب مان بگذاريم. اما 
بررسي هايمان نشان مي دهد كه هميشه 
گروهي از مشتريان و مخاطبان ناراضي اند. 

اما نمي دانيم چرا؟ 
مي خواهم براي پاسخ به اين سوال به مساله اي اشاره كنم كه عموما كمتر به 
آن در طراحي تبليغات توجه مي شود. شاخصه هاي رفتاري مخاطبان هم 

بر اثربخشي تبليغات بسيار موثر است. 
متاســفانه ســازمان نمي تواند نســبت به ارزيابي و تحليل شاخصه هاي 
رفتاري مخاطبان خود به صورت مســتقيم اقدام كنــد. اگرچه در حالت 
ايده آل مي توان گروه هاي آماري را از ميان مشتريان موجود يا مخاطبان 
احتمالي جدا و با يك آزمون شاخصه هاي رفتاري آنها را نيز دريافت و بر آن 
اساس مبادرت به برنامه ريزي كرد اما چون اين كار در حالت عادي بسيار 
مشكل است، بهتر است در طراحي سازمان فروش و تبليغات، از افرادي با 

شاخصه هاي رفتاري گوناگون بهره گرفته شود.
 در اين زمينه نگرش افرادي با شاخصه هاي مختلف به كمپين هاي تبليغاتي 
بسيار حائز اهميت است. اينكه هر فرد با شاخصه هاي رفتاري معين، چگونه 
درباره افرادي با شاخصه هاي رفتاري معين فكر مي كند، در اين راستا نقش 

عمده اي ايفا مي كند. 
سازماني را در نظر بگيريد كه مخاطباني گسترده با طيف رفتاري گسترده اي 
دارد. احتمالا سازمان ترجيح مي دهد گروهي ولو كوچك از اين مخاطبان 

را هم از دست ندهد. به يك مثال توجه كنيد: 
كمپين هاي طراحي شده توسط افرادي كه علاقه مند به تعامل و صحبت 
كردن درباره ايده هايشان هســتند، معمولا طولاني، مفصل و پر از رنگ و 

گفتارهاي طولاني هستند بنابراين بسيار پرهزينه اند. 
آنچه در عمل رخ مي دهد، اين اســت كــه اين كمپين از نــگاه افرادي با 
ويژگي هاي رفتاري مشــابه با اين فرد شــايد جذاب باشــد اما افرادي با 
شخصيت هاي ديگر، آن را درك نمي كنند. شايد اصلا آن را به گوش جان 
نشــنوند يا نبينند. در ارزيابي تيپ هاي رفتاري و شــخصيتي ديگر، اين 

كمپين ممكن است چنين به نظر برسد: 
افرادنتيجهگرا: حوصله شــان از تطويل و اطناب در اين تبليغات به سر 

مي آيد و آزرده مي شوند. 
افرادشــكاكوعميق، به هزينه اي كه صرف اين آگهي شــده، شك 

مي كنند.
براي ساير تيپ هاي رفتار سازماني هم چنين تحليلي را مي توان ارائه داد. از 
اين ديدگاه مي توان در تيم مسئول ارزيابي كمپين هاي تبليغاتي از افرادي با 
شاخصه هاي رفتاري مختلف بهره برد و ارزيابي آنها را از برنامه هاي تبليغاتي 
مختلف دريافت كرد تا اطمينان حاصل شــود كه حتي از گوشه اي از بازار 

هم مغفول نمانده باشد. 

موفقيت به سبك فوتباليست ها
 »مي دانم توقعات بسيار بالاست. من در 
كشورهاي بسياري كار كرده ام و در 4تيم 
ملي حضور داشــته ام و بــا تيم هاي ملي 

ديگري مسابقه داده ام. 
توقع مردم و جامعه فوتبال از كشورشان 
در مقابله با تيم ها در جــام جهاني براي 
همه يكسان است و همه به دنبال حضور 

در جمع 4تيم برتر جام هستند. 
اما بايد واقع بين باشيم. چند كشور قهرمان جام جهاني شده اند؟ چند كشور 
موفقيت مداوم در جام هاي جهاني داشته اند؟ بلغارستان و پرتغال در ۱۹۶۶، 
نتايج خوبي گرفتند اما مقطعي بود. نيجريه و كرواسي به همين شكل. همه 

ما توقعات و آرزوهايي داريم. 
شايد بخواهيد سردبير يا فردي ثروتمند شويد. آيا هر فردي كارهاي لازم 
براي رسيدن به هدف را انجام داده؟ پاسخ منفي است. بيشتر اوقات مردم 

تنها به روياهايشان فكر مي كنند.«
كارلوس كي روش، ســرمربي تيم ملي فوتبال كشورمان  سال ها پيش در 

نخستين كنفرانس مطبوعاتي اش جملات بالا را بر زبان آورد. 
جملاتي درخشان در نقد تفكرات خامي كه موفقيت بدون رنج و زحمت را 
مي طلبند و البته در نقد سبك زندگي مبتني بر نااميدي كه معتقد است 

هيچ وقت نمي شود و اگر هم بشود من نمي توانم!
اما واقعيت ماجرا اين است كه مي شود و مي توانيم به شرط اينكه بخواهيم. 
گام اول در اين مسير، داشتن رويايي اســت كه به رسيدن و تحققش باور 
داشته باشيم. اما اين به تنهايي براي موفقيت كافي نيست؛ رويايي كه تنها 
در ذهن من جا خوش كند و در عمل روي زندگي من تاثيري نداشته باشد، 

نمي تواند   روزي واقعي شود. 
بنابراين لازم است غير از رويا ديدن و رويا داشتن، همان طور كه كي روش 
اشاره كرد، روياهايمان را زندگي كنيم! چطور؟ براي رسيدن به هر مقصدي، 
بايد راهي را طي كرد، بايــد كارهايي را انجام داد و بايد شايســتگي هاي 

مشخصي را داشت.
 اما ما معمولا در مسير رسيدن به موفقيت، اين بخش از ماجرا را فراموش 
مي كنيم و تصور مي كنيم تنها با داشــتن هدف و مشخص بودن مقصد، 

مي توان به آن جا رسيد. 
به راستي آيا همه كارهايي را كه براي موفق شدن لازمند، انجام مي دهيم يا 
گوشه اي نشسته ايم و با نگاه كردن به جريان روزمره زندگي )و بدتر، غرق 
شدن در آن( تنها از روياي روزگار خوش رسيدن به پيروزي لذت مي بريم؟ 
)البته اغلب ما در رويايمان تنها به غم و غصه نرسيدن آن روز فكر مي كنيم!( 
بنابراين بياييد روياهايمان را زندگي كنيم؛ نه اينكه در دنياي خيالي ذهن ، 

به آنها فكر كنيم يا با اين گمان كه نشدني اند، از آنها فرار كنيم.

مهارت

نگاه

 شكست بخشــي واقعي از زندگي است، بخشي 
حقيقي و دردناك. هيچ شــخصي دوست ندارد با 
برچسب شكست خورده شــناخته شود. در زمان 
شكست مي توان همه چيز را تمام  شده دانست يا 
مي توان از آن درس گرفت و انرژي و توان را براي 
شــروع دوباره جمع كرد. اگر شكست خورده ايد 
و مي خواهيد دوباره شــروع كنيد، پاسخ دادن به 
5سوال زير مي تواند كمك بزرگي براي شما باشد: 

۱-اينشكســتچهدرسيبرايمن
دارد؟

شكست ها نتيجه مجموعه اي از اتفاق ها هستند 
اما هرچقدر ديگران و عوامل خارجي در شكست 
دخيل باشند، در نهايت مسئول شكست، خود شما 
هستيد و بايد اين را بپذيريد. سعي كنيد گذشته را 

مرور كنيد و نقاط مهمي را كه باعث بروز تغيير در 
شرايط شما شده بيابيد و ببينيد كه در شرايط ويژه 
چه كاري انجام داده ايد و چطور تصميم گرفته ايد. 

۲-چهكاريراميتوانســتممتفاوت
انجامدهم؟

هميشه براي تصميم گيري درباره كاري، بيش از 
يك انتخاب داريم. اينكــه چطور تصميم بگيريم 
و چگونه اين تصميم مســير حركت و سرنوشت 
كار را تحــت تاثير قرار مي دهد. پس بهتر اســت 
به عقب برگرديــد و به زمان هاي حســاس فكر 
كنيد. به تصميم هايي كه گرفته ايد بينديشيد. چه 
انتخاب هاي ديگري مي توانستيد داشته باشيد؟ 
چه كاري را مي توانستيد متفاوت انجام دهيد؟ چه 

قدم هايي را مي توانستيد  برداريد؟

۳-آيابهمهارتهايبيشتريامتفاوتي
احتياجدارم؟

همه ما نقاط قــوت و ضعفي داريــم. ضعف هاي 
ما در طبقه بندي هاي مختلفي قــرار مي گيرند. 
بعضي از ضعف ها ذاتي اســت. يعنــي به  صورت 
ذاتي نمي توانيم در انجام كارهايي عالي باشــيم. 
مثلا بعضــي از آدم هــا به  صورت ذاتــي رقابتي 
هســتند و برخي ديگر اينطور نيســتند. بعضي 
از ضعف ها، ضعف در مهارت اســت. مثلا ممكن 
است شما شكســت خورده ايد چون اصول مالي 
و مديريت مالي كســب وكار را نمي دانســته ايد 
و نتوانســته ايد گردش مالي كســب وكار خود را 
مديريــت كنيد. بهتــر اســت ببينيــد به چه 
 مهارت و دانشــي نياز داريد كه كمبود هاي قبل 

را پر كنيد. 

۴-ازچهكســيميتوانممشــورت
بگيرم؟

وقتي درگير موضوعي هستيد، ذهن شما به شكلي 
درگير مي شــود كه نمي توانيد از بيرون به مساله 
خود نگاه كنيد؛ اما ممكن اســت دوستان و اقوام 
و آشــنايان يا متخصص هايي وجود داشته باشند 
كه بتوانند به شما كمك كنند تا موضوع كار خود 
را از زاويه جديدي ببينيد. بهتر اســت از شخص 
مناســبي بازخورد بگيريد و از او كمك بخواهيد. 
خيلي از مردم درخواست كمك نمي كنند چون 
فكر مي كنند كمك خواستن مترادف ضعف است. 
اما كمك خواستن نشانه اين است كه شما آماده 

يادگيري هستيد. 

وآخرينسوال:قدمبعديچيست؟

۵سوالمهميكهبعدازشكستبايدازخودبپرسيد

مديريت بدون ميز
داستانک

دانستني هاي چك
چند توصيه مهم به دارندگان چك كه می خواهند 

از راه كيفری صادر كننده را تعقيب كنند:
برای تعقيب كيفری، دارنده چــك فرصت دارد 
تا ۶ ماه پس از تاريخ صدور بــه بانك جهت اخذ 
پول خود مراجعه كند و اگــر چك قابل پرداخت 
نبود، دارنده چك مهلت دارد تا ۶ ماه پس از صدور 
گواهی عدم پرداخــت از بانك برای شــكايت به 
دادسرا مراجعه كند . برای شكايت كيفری بايد به 
دادسرايی مراجعه كنند كه بانك مورد نظر در آن 

حوزه قضايی باشد.
پرداخــت كننــده: گاهــی اوقــات وجه چك 
به علت هايی مانند : كسر موجودی ، عدم مطابقت 
امضا، قلم خوردگی و مــواردی از اين قبيل قابل 
پرداخت نيســت . در اين حالت بانك وظيفه دارد 
در برگ مخصوص كه مشخصات چك و هويت و 
نشانی كامل صادر كننده  كه علت عدم پرداخت در 
آن ذكر شده باشد به روشنی قيد كند.  سپس اين 
برگ را مهر و امضا كرده و به دارنده چك تســليم 
كند . دارنده چك بايد دقت كند كه تمامی موارد 
ذكر شده و علت عدم پرداخت نيز در آن برگه توسط 
بانك پر شده باشــد . همچنين بانك وظيفه دارد 
نسخه دوم گواهی عدم پرداخت را سريعا به آخرين 

آدرس صاحب چك جهت اطلاع بفرستد .
چکبلامحل

۱- هركس با علم به بســته بودن حساب بانكی 
خود مبــادرت به صدور چك كنــد عمل وی در 
حكم صدور چك بلامحل خواهد بود و به حداكثر 

مجازات 2سال حبس محكوم می شود. 
2- جرائم مذكور در اين قانون بدون شكايت دارنده 

چك قابل تعقيب نيست.
3- درصورتی كه دارنده چك تا ۶ ماه از تاريخ صدور 
برای وصول وجه آن به بانك مراجعه نكرد يا ظرف 
۶ماه از تاريخ صدور گواهی عدم پرداخت شكايت 

نكرد ديگر حق شكايت كيفری نخواهد داشت.
4- اگر بعد از صدور حكم قطعی، شاكی گذشت 
كند يا محكوم به ترتيب بالا موجبات پرداخت وجه 

چك را فراهم كند اجرای حكم متوقف می شود.
5- محكوم عليه ملزم به پرداخت مبلغی معادل 
يك سوم جزای نقدی مقرر در حكم به نفع دولت 

خواهد بود.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

فرض كنيد قرار اســت مفهومي را به مشــتري 
يا رئيس خــود توضيح دهيد تــا او بتواند درباره 
واگذار كردن كار يا تاييد اجراي پروژه به شما نظر 
مثبت بدهد. شما تمام روز را فرصت نداريد كه از 
قصد و منظورتان و نتايج مثبــت اجراي پروژه و 
دفاع از خودتان صحبت كنيد. نه تنها تمام روز را 
بلكه حتي يك ساعت هم فرصت نداريد. شما در 
آسانسوري هســتيد و بايد به خلاصه ترين شكل 
ممكن منظور خــود را منتقل كنيــد. در چنين 
شرايطي چه  كاري انجام مي دهيد؟ آيا مي توانيد 

اين كار را انجام دهيد؟
صحبت كردن دقيق و منظور را شفاف و ساده به 
مخاطب منتقل كردن، يكي از ويژگي هايي است 

كه مي تواند تاثير مثبتي روي ارتباطات كاري شما 
داشته باشد. 

براي اينكه بتــوان در زمان كــم بهترين مفهوم 
و منظور را به مخاطب رســاند، احتياج است به 
موضوع مورد بحث خوب تسلط داشته باشيد و در 
ساده سازي مفاهيم هم استاد باشيد. البته اين كار 

بسيار سخت و مشكل است. 
معمولا در چنين شرايطي ما درگير حاشيه هايي 
مي شويم كه ما را از منظور اصلي دور مي كند. اما 
به اين موضوع فكر كنيد. وقتي مي توانستيد يك 
مفهوم را فقط در فاصله طي كردن چند طبقه از 
آسانسور به كسي توضيح دهيد يعني هم خودتان 
ماجرا را خوب فهميديد و هم طرف مقابل خوب 

خواهد فهميد.  اين به شــما كمــك مي كند در 
جلسات تمركز داشته باشيد، در سخنراني ها هدف 
را گم نكنيد و در مذاكرات مشخص صحبت كنيد. 
جالب است بدانيد به اين شيوه اقناع در مذاكرات، 
مذاكره آسانســوري مي گوينــد. تمرين مذاكره 
آسانسوري مي تواند در لحظات سخت مذاكرات 
جدي كسب و كاري و شغلي به كمك شما بيايد. 

بنابراين حتما آن را تمرين كنيد.

مذاكره آسانسوري

يك بار نشد مديرمان را پشــت ميزش ببينم. اگر 
هم كاری با او داشــتم يا می آمد بيرون از اتاق و به 
كارم رسيدگی می كرد يا اگر هم داخل اتاقش می 

رفتم، از پشــت ميز كارش بلند می شد و می آمد 
اين طرف ميز و خيلی راحت كنارم می نشســت 
و صحبت می كرديم. تعجب كــرده بودم كه اين 

چه جور مديری است كه هيچ وقت پشت ميزش 
نيســت. با خودم گفتم كه حتما با مــن اينطوره. 
خلاصه احتــرام ما را نگه مــی دارد. چند وقتی به 
كارهايش دقت كردم تا جواب ســوالم را پيدا كنم 
و بفهمم كــه فقط با من چنيــن كاری می كند يا 
با بقيه مراجعين هم اين طوريســت. ولي متوجه 

شدم با همه به همين شكل برخورد می كند، يعنی 
اصلا پشت ميز به كارهايشان رسيدگی نمی كند. 
بالاخره يــك روز دلم را زدم به دريــا و با خجالت 
پرســيدم: جناب مدير! چرا شــما با ارباب رجوع 
پشــت ميزت برخورد نمی كنی؟ بــا خنده گفت: 
»برادرمن! ميز رياســت يك حال و هوای خاصی 

دارد كه آدم را می گيرد. پشــت آن ميز من مدير و 
رئيســم و مخاطبم، ارباب رجوع است. من می آيم 
اين طرف و كنار مردم می نشينم تا توی آن حال و 
هوای خاص با آنها برخورد نكنم. اين طرف ميز من 
 برادر مردم هستم و مثل يك برادر به مشكلاتشان

 رسيدگی می كنم.«


